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Vegsjefen har ordet:

Rassikring av E69
Andalsnes-lnnfjorden
Finanslering og gjennomforing

I siste nr. av Veg og Virke skreiv eg at den vanskelegaste delen
for a fa rassikringsprosjektet i hamn nok ville bli finansieringa.

No synest ogsa dette sporsmalet a vere loyst.

I Statsrad den 4. mai 1990 fremja Regjeringa ein proposisjon
om finansiering av den planlagte 6 km lange tunnelen fra Gridset
i  Innfjorden til Skafonntunnelen ved Veblungsnes. For at arbei-
det ska! kome 1 gang straks er det naudsynt a skunda prosjektet
fram i hove til opplegget I Norsk Veg- og Vegtrafikk-
plan 1990-93, der eit mindre omfattande alternativ var planlagt
gjennomfort 1 1991-92.

Finansiering
For a fa til dette er det gjort framlegg om silk tllleggsfinanslering
i 1990:

«★ 30 mllllonar kroner skal dekkjast ved Ian fra midlar som pa
budsjettet for 1990 er sett av til arbeid med veg over
Valsoya pa Nordmore, mot tllbakeforing av belopet i 1991.
Forslnklngar I planlegglnga av dette aniegget har fort til at
arbeidet i alle hove ikkje kan kome I gang for tidlegast pa
forsommaren 1991.

★ 7 mllllonar kroner skal dekkjast ved omdisponerlngar innan-
for det belopet som tidlegare er loyvd til rlksveginveste-
ringar i More og Romsdal».

Nar det gjeld loyvingar ut over 1990 vll Samferdselsdeparte-
mentet kome attende til dette ved handsaming av del arlege
budsjetta.

I tillegg gar departementet inn for at utgiftene med det mellom- GjBnnomforingstid
belse ferjesambandet Innfjorden-Andalsnes vert dekt pa
ekstraordinaer mate slik at det ikkje skal ga av den ordlnsere og
fra for knappe tllskotsramma til riksvegferjedrifta i 1990.

I stortingsproposisjonen er

Den foreslatte omdisponering av 7 mill, kroner til rassikringsar-
beldet av loyvingar til andre riksvegprosjekt i fylket i 1990 reknar
vl Ikkje med vert naudsynt a foreta. Med loyvlnga pa 17 mill,
kroner, som alt er gitt i 1990, i tillegg til lanet pa 30 mill, kroner
er tilsammen 47 mill, til radvelde for arbeid i 1990. Dette er

tilstrekkeleg.

Gjennomforing av arbeidet
Arbeidsopplegget er at tunneldrifta skal ga fra bae endar. Den
eine stuffen, fra Innfjordsida, skal drivast i eigen regi medan
drifta fra Andalsnessida skal drivast i entreprise. For eigendrifta
er arbeidet med forskj^ringa i full gang og vi reknar med
tunneldrift der fra manadsskiftet mai-juni. For entreprisedrlfta er
anbudspapira utarbeidd og arbeidet vert no lyst ut. Vi vonar pa
anbudsavgjerd i juni slik at entreprenoren kan starte for fulit i
august.

Nar vi i dette tilfelle har valt ulike driftsformer for tunneldrifta sa
har dette vesentleg 2 arsaker. For det forste kunne vi pa denne
maten raskt kome i gang med drifta i eigenregi ved at mannskap
og utstyr kunne flyttast direkte over fra den nettopp gjennom-
sprengte tunnelen pa riksveg 64 mellom Andalsnes og Isfjorden.
Vi far dermed full sysselsetjing og nytte av den erfaring og
kompetanse desse tunneldrivarane har.

For det andre far vi pa denne maten inn det onskjelege konkur-
ransemomentet. Dette burde spore til full Innsats fra bae sidene
da vi reknar med at savel eigne tilsette som entreprenoren
gjerne vil sta pa for a vise effektivitet og lagast mogleg kostnad.

Etter dette ma vi ha lov til a rekna med at finansieringa av
rassikringsarbeidet kjem i hamn ved formelt vedtak i Stortinget
i  lopet av varsesjonen.

Lanet pa 30 mill, kroner fra veg- og bruprosjektet over Valsoya
vil Ikkje seinka arbeida der da dette pga. plansituasjonen llkevel
ikkje kan kome i gang i 1990. Nar pengane vert tilbakefort i 1991
reknar vi med at ogsa planar og grunnloysing m.v. er I orden slik
at arbeidet kan startast opp tidleg pa aret. Ein annan foresetnad
for a kome i gang der er at den resterande loyving pa vel 30 mill,
kroner er sikra. Proposisjonen har Ikkje gItt svar pa korlels og
nar det skal skje. Det ma difor arbeidast vidare for a kome til el
loysing av dette sporsmalet.

uttalt at byggjetlda vil bll om lag 1
3/4 ar slik at med start i juni 1990 vil arbeidet vere ferdig varen
1992. Men det er tllfoydd at traflkkopning i slutten av 1991 vll
vere elt mal med forsert drift, fleksible skiftordningar og komp-
letteringsarbeid medan driving pagar. Vegvesenet i fylket tar
dette som el klar utfordring og vll setje alt inn pa a greie det. Om
det ikkje oppstar heilt uventa vanskar med darleg fjell, maskin-
havari eller liknande bor det kunne ga.
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Ingar Elk og Per Dyrli. Pa taket Oddbjorn Tomren og
under han Steinar Audun Dolmen og Jarle Hoem. 0vst
til hogre og nedover: Jan Roppen, Ingvar Rodal og
Ottar Ringstad. (Foto: Viktor Storsveen)
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Tertialrapport fra KRIFAST
De viktigste milepselene for virksomheten
i 1. tertial 1990 er oppnadd. Dette gjelder
bl.a. gjennomforingen av flere store
anbudsrunder der det er overholdt tidplan
og der det er konstatert at konstruksjo-

nene kan bygges innenfor de forutsatte
okonomiske og tidsmessige rammer. Alt
skulle saiedes ligge til rette for I naermeste
framtid a innga kontrakter om tunnel, fly-
tebru og 2. trinn av hengebrua.

Av Andor Wicken

For vegparsellene er arbei-
det grovt sett i rute. For
betongdelen av hengebrua
er konstatert en mindre for-

sinkeise som medforer

arbeid i ferien.

Byggelederstab er opp-
trappet og klar for de
aktuelle oppgaver.

Det sees i dag ikke storre
vanskeligheter for a gjen-
nomfore KRIFAST-prosjek-
tet after oppsatte planer.

PLANLEGGING/

GRUNNERVERV

Av formell planlegging gjen-
star bare detaljplan for veg-
parsellen Knuset-Hogset.
Dette forutsettes utfort 1.

halvar 1990. Arbeidstillatel-

ser og grunnavtaler er stort
sett ordnet ved minnelige
avtaler. Det synes ikke som
om formell planlegging/
grunnerverv skal skape
vansker for prosjektets
gjennomforing.

BYGGEPLANER/

ANBUDSDOKUMENTER

Byggeplaner og anbudsdo-
kumenter for vegparselle
ne, diverse betongkon-
struksjoner og for tunnelen
er forutsatt utarbeldet av
stedlig bvqqeledelse. I
perioden er det utsendt
anbudspapir for flere
mindre vegarbeldsdeler
(sprenglng/masseflytting),
og det bar vaert utsendt og
behandlet anbudsdoku-

menter for Frelfjordtunne-
len.

Anbudspapir og byggepla
ner for de storre bruene

utarbeides i regl av Vegdi-
rektoratets bruavdellng. I
den aktuelle perioden har
det v®rt arbeldet med
utsendelse og behandling
av anbud pa flytebrua I
Bergsoysundet og for 2.
byggetrinn (kabelmonte-
ring, stalkasse-produksjon
og ferdiggjoring av hoved-

Gjemnessundet hengebru begynner a vise sag fram i landskapet. Enda mar vil dan ruva
attar hvart. (Foto: Viktor Storsvaan)

spennet) for hengebrua
over Gjemnessundet.
Dessuten er anbudspapir
for Staumsundet bru gjort
klare for utsendelse.

Det ser I dag ikke ut til at
utarbeldelse av anbudsdo-

kumenter eller byggeplaner
vil skape praktiske problem
for framdrlfta for noen av

arbeldsavsnlttene. Det er

da forutsatt at en del

detaljplanlegging av mindre
bruer bllr utfort ved vegkon-
toret, og at valg av brukon-
struksjon for flytebrua kan
bll gjort tidlig nok til at nod-
vendige arbeidstegnlnger
foreligger ved vedstaelsesf-
rlstens utiop.

ANLEGGSARBEIDET

kan grovt sett kommente-
res slik:

Pa avsnitt 1: Veger pa Frei

ble adkomstveg og for-
skjaerlng/pShugg for tunne
len ferdig til anbudsbefa-
rlng. Stort sett gar arbeldet

som planlagt, men er na
avhengig av tunnelstein for
videre framdrift.

For avsnitt 2: Freifjordtun-
nelen er bare utfort forbere-

dende tlltak med strom-

framforlng, forberedelser
for rigg etc. slik planen var.
Det var imidlertid planlagt
at tunneldrift var oppstartet
for 1. mal; - dette skjer na i
uke21-23.

Avsnitt 3: Veg pa Bergsoya

er i rute ved at tunnelpa-
hugg var klar til anbudsbe-
farlng og adkomstveger i
omradet ved Hamna, rigg-
tlltak o.a. er utfort. I tillegg
til forberedende arbelder

som skogrydding og bron-
netablerlng, er arbeid med
adkomstveg ned til flyte-
brufestet pa Berge I gang
som planlagt.

Avsnitt 4: Gjemnessundet
hengebru ble pabegynt i
august 1989 og betongde-
lene skal vaere ferdig 1.
mars 1991. Det er konsta

tert ca. 5-6 ukers forsin-

kelse pa hovedtarna, mens
resten av brua er grovt sett
i  rute eller har mindre
vesentllge forsinkelser. Det
skal arbeides uten ferler i
1990 for a unnga forslnket
ferdigstillelse. Produksjon
av kabler foregar (i Frankri-
ke) som planlagt. Kontrakt
angaende 2. byggetrinn for
utsettes Inngatt i sommer
med start av kasseproduk-
sjon i host.

Avsnitt 7: Veg pa Aspova
foregSr pa flere steder og
har i grove trekk fulgt opp-
satt plan. Veger pa begge
sider av Straumsundet vil
bli klare til brustart. Vegen
fram mot flytebrua vil bli noe
forsinket grunnet problem
med utgllding av hogfjells-
kjffihng.

Bortsett fra sm§, forbere
dende tlltak er det ikke
arbeider i perioden pS avs
nitt 5, 6 eller 8.



Fra anbudsapningen av Bergsoysundet bru, som ble omfattet med enorm interesse. Mange interessante anbud forelS og fortsatt
regnes det pa hvilket anbud og ikke minst hvilken loaning som ska! veiges. (Foto: Viktor Storsveen)

PENGEFORBRUK

er til na I 1990 langt mindre
enn oppfort 1 planen. Dette
skyldes to enkeltforhold:

a) Utbetaling I samband med
kabelproduksjon for
hengebrua er skjedd
senere enn forutsatt.

b) Tunnelkontrakt er enna
ikke opprettet og det vil
ikke bli utbetalt forskudd

her.

Ellers gar arbeidet som forut
satt og kostnadene folger pla
nen.

Ogsa for flytebruarbeidet kan
utbetalingstakten bli endret. I
lopet av neste periode vil sale-
des utbetalingsplanen bli
gjennomgatt og evntuelt revi-
dert.

Det er til na ikke registrert
storre ekstrakostnader i sam
band med gjennomfort arbeid.
Ogsa da siste innkomne
anbudspriser konserverer
overslag og antatt forbruk.

FINANSIERING/
OVERSLAG

I  forrige kvartalsrapport bie
det papekt at omregningsfak-
torer fra opprinnelig finansie-
ringsplan i 1987 og fram til
1990 medforer at Statens
andel av kostnadsdekningen
minker. Det ble ogsa pekt pa

at Statens bevilgninger i 1990
og de naermeste ar ser ut til a
bli langt mindre enn forutsatt
for. Dermed ma mer penger
lanes tidllgere med okt ren-
teutgift som resultat. Alt dette
bidrar til at trafikantene ma

betale en forholdsvis storre

del av kostnadene. Dette er

bekymringsfullt, saerlig ut fra
de varierende politiske signal
om hvordan reisemonster og
bilbruk skal pavirkes i framtida
og hvordan fritak for avgifter
m.v. er skissert. Forholdet bor

vies fortsatt oppmerksomhet.

BYGGELEDELSEN

er utbygd i folge planen til a
kunne ivareta de aktuelle opp-
gaver. Dersom smidige
arbeidsordninger oppnas,
anses ikke ytterligere styrking
nodvendig.

KONKLUSJON

er at det til na ikke er registrert
formelle vanskeligheter eller
praktiske forsinkelser som er
av slik art at de vil pavirke fer-
digstillelsen av KRIFAST-pro-
sjektet hosten 1992.

De siste storre anbud har

bekreftet at rammene nar det

gjelder tid og kostnad bor
hoide for prosjektet. Det er
ogsa bekreftet at det var rett S
satse pa flytebru.

Bortsett fra noen mindre ufor-

utsette hendelser er KRI FAST-

prosjektet i rute.

BERGSOYSUNDET BRU
Etter anbudsapningen 21.
mars 1990, som for ovrig
hadde stor deltagelse fra

presse og anbydere, kom det
tilsammen inn 26 anbud
basert p& forskjellige alterna-
tiv. Byggelederkontoret og
Vegtdirektoratet er fortsatt
opptatt med gjennomgang av
anbudene.

KRIFAST
Gjemnessundet bru 1257 m
Freifjordtunnelen 5,1 km
Bergsoysundet bru 837 m
Veger pa land 22 km

Ferdig oktober 1992
Byggherre Statens vegvesen

i finansielt samarbeid
nied A.S Fastlandsfinans

Prosjektieder Anodor Wicken synes i ha fail kontroii over utvik-
iingen ved KRiFAST. (Foto: Viktor Storsveen)



Vi blar i Skalavegens velredigerte fotoalbum:

Skalavegen
inne i stabil

byggefase!
Veg og Virke har fatt lane dot fyldige og
velredigerte fotoalbumet for Skalavegen,
og vi gjengir her noen av bildene, som
blant annet viser en del av folkene som til

daglig har mye av sin aktivitet knyttet opp
mot prosjektet. Nar det gjelder Skalave
gens framdrift, gar dette stort sett etter de
opprinnelige planene.

Bankgarantien for tin pi 300 millioner kroner signeres avRoms-
dals Fellesbank og Kredittkassen til glede for Molde tunnel- og
bruselskap og Arne Inge Torvik (midten).

Fannefjordtunnelen gar bra
unna sa langt og det ventes i
skrivende stund at gjennom-
slaget tinner sted i maneds-
skiftet juni/juli. Dette er 1 naer-
heten av fire uker foran den

opprinnelige tidspianen. Selv
om enkelte antydninger fra
Molde tunnel- og bruselskap
gar pa a undersoke mulighe-
ten av en tidligere apning av
tunnelsambandet til Bolsoya
som grusveg, er det helt klart
at det vil sta igjen store og
betydelige arbeider etter at
gjennomslaget har funnet
sted.

Vannsikring, ovrig sikringsar-
beide, montering av overva-
kings- og sikkerhetsutstyr og
alt det 0vrige elektriske instal-
lasjonsarbeidet gjenstar og vil
kreve betydelig tid.

Vegen pa Bolsoya (3 kilome
ter) har na kommet sa langt at
man er klar til a legge baerelag.
Pa strekningen pa Skalasiden
(2 kilometer), er man ferdig
med grovplaneringen.

Nar det gjelder Bolsoybrua,
viser det seg at arbeidet med
fundamenteringen har blitt
mertidkrevende og komplisert
enn det man har regnet med.
Dette skyldes ogsa i vesentlig
grad darlig vaer etter oppstar-
ten i fjor. I tillegg har det vaert
nodvendig a vente pa tunnel-
masse som skulle brukes i sjo-
fyllingen fra Boisoya og ut til
brua. I praksis har det derfor
ikke vaert sa mye a spare inn
tidsmessig.

Kostnadsmessig ligger ogsa
Skalavegen omtrent i rute. Pr.

1. juni vil det vaere forbrukt
omiag 70 millioner kroner av
totalt 205 millioner 1989-kro-
ner.

«Knusaren» har produsert all

vegbyggingsmasse til hele
SkSlaveganlegget, i alt omIag
60.000 kubikkmeter fra i fjor
host til nS nylig. Dermed har
man virkelig utnyttet det fjell-
landet vi bygger i.

Driftssjef Paul Bolset pi besok pi anlegget. Her sammen med
Tor Inge Unhjem.

Per Gudmund Silnes, Odd Helge Innerdal, Tor Inge Unhjem og
Kire Ingolf Karlson inntar en velsmakende lunsj i det fri ombord
pi Knusaren.

Ogsi for de som vanligvis sitter mye inne pi kontor er det kjekt
i vite litt om det man dalig berorer, ogsi i praksis. Her har
Oddbjorn Pladsen invitert med seg Unni Vassgird (tii venstre)
og Thea Solholm ut pi aniegget.



JonlngarEikfra
Vegsentralen
fylkets mest
presise sjafor
Lordag 5. mai samlet store deler av fylkets
mest «presise» sjaforer seg til den store
fylkesflnalen I preslsjonskjoring pa utstll-
lingsplassen 1 Molde. Veghovelkjorerne
manglet Imidlertid, ettersom de skal gjore
unna sitt mesterskap noe senere. Vegeta-
tens folk konkurrerte 1 liten lastebll og
enkel lastebll. Men ogsa klassene vogn-
tog, semitrailer og buss, hadde samlet
sterk deltakelse.

I de klassene der etatens folk

deltok, oppnadde Jon Ingar
Elk fra Vegsentralen det klart
beste resultatet med enkel

lastebll. Elk var 37 prlkker
toran Jarle Hoem tra Sunndal-

sora pa andre-plassen.

Det var likevel ikke uten dra-

matikk at Elk ble karet som

suveren vinner. Mistorstaelser

og en smule torvlrring, gjorde
at Elk ble patort 75 prlkker pa
ryggeproven pa post 3. Pa
oppslagstavia stod det Imid
lertid a lese at man skulle bela-

stes med tem prlkker dersom
man Ikke berorte verken gronn
eller rod pinne. Elk berorte
ikke pinnene og tikk etter en
relativ grel og rask juryavgjo-
relse beskjed om at ban skulle
ta tjernet 70 av de prikkene
ban var belastet.

Dermed ble Jarle Hoem ben-

vlst til andre-plassen.

I  klasse liten lastebll var det
Ingvar Rodal tra Vegsentralen,
som gikk seirende ut av
dysten, men Per Dyrii tra Veg
sentralen tulgte bare 11 prlk
ker bak. Rodal var Imidlertid

litt ute a kjore i garasjen, som
utgjorde post 11. 49 prikker
padro Rodal seg ber mot Dyr-
lis 31, men selv om sistnevnte
tok sterkt innpa, boldt likevel
den store ledelsen Rodal opp-
arbeidet seg pa torband.

Pa teoriproven skilte det tor-
bausende lite mellom de tor-
skjelllge deltagerne. Mellom
20 og 26 prikker pa alle eta
tens deltagere, ma vi kalle
jevnt og bra. Sporsmalene var
naturlig nok stilt pa en silk
mate at deltagerne skulle bli
litt i tvil.

Jon Ingar Elk apner stralende med 0 prikker etter to poster og
Oddvar Aafleydal (til venstre) er tydeiig imponert.

(Foto: Viktor Storsveen)

Resultater:

Liten lastebil:

1. Ingvar Rodal,
Vegsentralen 146

2. Per Dyli,
Vegsentralen 157

3. Palmar Orset,
Vegsentralen 180

4. Oddbjorn Tomren,
Vestnes 248

Enkel lastebil:
1. Jon Ingar Elk,

Vegsentralen 83

2. Jarle Hoem,
Sunndalsora 120

3. Ottar RIngstad,
Gurskoy 125

4. Jan Roppen, Gurskoy 171

'.' IF

rtcvisw

War Ringstad fra Gurskoy er nesten inne pa biinken og far fit
rikker pa denne posten.

(Foto: Viktor Storsveen).

Per Dyrii sjekker regiene med Odd Harnes for ban kjerer inn i
garasjen, som bod pa probiemer for fiere av kjorerne.

(Foto: Viktor Storsveen).



Biltilsynet med
nyttig kontroll
i vart fylke
Biltilsynet i More og Romsdal har nettopp
avholdt en meget omfattende kontroll der Poli-
tiet, Tollvesenet og Biltilsynet deltok. En del av
hoved^rsakene til at man la opp til en sSvidt
omfattende aksjon, er i folge biltilsynssjef Arne
Johnsen, at man onsker et bredest mulig erfa-
ringsgrunnlag og bygge videre pS for 3 se hvor-
dan man bor legge opp fremtidige kontroller.

Avgasskontroll i Alesund ved Jan Lysfjord (sittende) og Arild
Stolen. (Fata: Viktor Storsveen)

Tallene som kom fram etter

storkontrollen i Alesund,
Molde og Kristiansund,
viser at det var et relativt

hoyt antaii mangier som ble
registrert. Derimot synes
ikke biltilsynssjef Johnsen
at tallene for avgasskontrol-
len er sa ille, tatt i betrakt-
ning at man relativt nylig har
startet fokuseringen pS
avgass.

- Det som er skremmende,
fortsetter Johnsen, - det er

det faktum at vi avskiltet 25
biler i lopet av den ettermid-
dagen og kvelden som
kontrollen pSgikk. Det
synes jeg er skremmende.
Den aller siste bilen vi stop-
pet ved Lubbeneset i Molde
for vi gav oss om kvelden,
kom faktisk kjorende uten
lys. Ikke nok med det, men
det fantes ikke lys pS bilen i
det hele tatt, sukker biltil-
synssjefen og vet nesten
ikke om han skal le eller grSte.

Stasjonssjef Palmar Hurlen, Bjorn Welle og Arild Stolen I aksjon i Alesund. (Foto: Viktor Storsveen)



I

Fra venstre biltilsynssjef Arne Johnsen og tilhoyrde politioverkonstabel Frode Gjosund, sjekker her en ung mopedist i Molde, som
ville ut §i prove modellflyet sitt. Politiet fant til slutt en losning som alia ble fornoyd med. (Fata: Viktor Storsveen)

- En av tingene som vi ser
slSr positivt ut i forbindelse
med en storkontroll lik den
vi har avholdt nS, er mediae
interesse sS fort kontrollen

fSr et visst omfang. Dette

igjen er med pa a virke fore-
byggende og hjeipe oss i
det arbeidet vi er satt til &

ivareta, sier biltilsynssjef
Arne Johnsen.

Politiet pi plass i Spjelkavika
der en ung bilforer ikke hadde
alle sine papirer med.
(Foto: Viktor Storsveen).

Frank Bordal har valgt sag ut
en bil det kan vaere grunn til i
se naermere pi utenfor Molde.

(Foto: Viktor Storsveen)



Drift med datastyrt tunnelrigg:

Fortgang i egenregidriften
etter reset ved Innfjorden
Reset pa E69 satte fortgang i egenregidrift av Det meldte seg straks behov for tunnelrigg, og
tunnel. Nebba tunnel, Isfjorden-Andalsnes, var det viste seg at Rogaland hadde en rigg under
egentlig planlagt hosten 90, men ble skjovet oppbygging hos Andersen Mek. Verksted A/S,
fram I tid for a fa denne ferdig for en skulle som de ikke hadde oppdrag til for sept. 90. Det
starte pa E69. ble bestemt at denne riggen skulle leies Inn.

Av Per Bjorn Gjelsten

Det spesielle med denne rig
gen er at den er datastyrt, og
er det mest avanserte som fin-

nes pa markedet. Styringssy-
stemet er det Sever Control

A/S som har utviklet og levert,
sa riggen er «helnorsk>>.

Styringssystemet er todelt,
det ene gar pa borplaner
(planlagt pa PC), navigering og
logger. Borplanene blir plan
lagt I detalj pa PC med antall
hull, plassering og retnlng.
Denne bllr sa overfort til rig
gen. Navigering bestar av at
riggen skal finne ut hvor den
er I forhold til tunnelaksen (gul
stripe pa ferdig veg). Dette
skjer ved hjeip av en laserstra-
le. Operatoren ser na pa en
skjerm Inne I riggen hvor hul-
lene skal bores. Etter at salva

er ferdlgboret, kan det tas ut
en logg som forteller hvordan
salva ble boret, tId start - tId
slutt, antall boremeter, bor-
synk pr. hoi og pr. borema-
skln. Det vll fore for langt her a
ga Inn pa hva dette kan brukes
til.

Den andre delen er automatlsk
boring. Med automatlsk
boring menes at hver av de 3
bommene gar selv I poslsjon,
tinner retnlng, ansetter, borer,
trekker seg ut, gar til neste
hull, tinner retnlng, ansetter,
borer osv. Operatorens opp-
gave da er a overvake og gripe
Inn nar problemer oppsta. En
silk boring krever selvsagt
detaljert planlegging av rekke-
folgen hullene skal bores i og
hvllken bom som skal bore
hvllket hull. Denne planleg-
glngen, som er en del av bore-
planen, skjer pa PC med hjelp
av dataprogrammet TUCAD.

Dersom en skulle vage seg pa
en oppsummering ay erfa-
rlnger sa langt, sS matte det
vaere at vl I starten hadde en

Fra venstre Terje Pettersen og Gisle Berii, som na har skaffet seg store kunnskaper om
datariggen. (Foto: Viktor Storsveen)

del problemer med utstyret
som forte til at operatorene ble
usikre pa om de kunne stole
helt pa systemet. Dette var
uheldlg. Det er ogsa helt klart
at forventnlngene var alt for
store. Med nytt utstyr som er
sa avansert, burde vl ha forut-
satt en lenger Innkjorlngsfase.
Men dette til tross, utvlkllngen
har sa avgjort vaert posltiv, og
det er ganske bred enlghet om
at systemet har fremtlda foran
seg.

Styringssystemet pa riggen er
som nevnt to-delt. Den delen

som har borplaner, navigering
og logg er utvllsomt den som
gir «mest for pengene». Dette
er utstyr som kan monteres pa
alle typer rigger, og prislappen
er ca 1 mill. En silk Investering
gIr et effektlvt hjelpemlddel for
operatorene. Storst effekt har
det pa mindre rutlnerte opera-
torer, minst p& de rutlnerte. En

slipper ogsa manuell oppmer-
klng pa stuff, og bor kunne
spare tId pa det. For de som er
opptatt av kvalltetsslkring og
dokumentasjon, burde Inve-
sterlngen vaere selvsagt.

Nar det gjelder den delen av
styringssystemet som gar pa
automatlsk boring, er det et
vurderlngssporsmal. Ogsa her
er det de mInst rutlnerte som

har de storste fordelene. Det

er ogsa klart at en vll kunne
redusere boretlden noe, men
om denne reduksjonen star i
forhold til kostnad er en vurde-

rlngssak, speslelt under vans-
kellge forhold der operatoren
ma gripe Inn ofte. Prislappen
pa denne delen er ogsa ca. 1
mill., og selvsagt kan ogsa
dette monteres pa alle typer
rigger.

Pa omradet databehandling
bor en del rutlner kunne gjores
enklere, og en del av de data-

ene som samles Inn bor kunne

utnyttes bedre. Dette arbeldes
det med. Det er ogsa klart at
sa langt som utvlkllngen na er
kommet, er systemet absolutt
brukbart.

Anne Britt Moen (fra Fraena)
har tatt hovedoppgave pa
datastyrt borerlgg. Hun har
fulgt arbeldet ved Hagaasen
tunnel i Hordaland. Der har de

den forste (byggenr. 1) av
denne generasjon borerlgger
(den som vl har her er byggenr.
2). Hun avslutter sin hoved
oppgave silk: «Utslktene er
gode, datastyrt tunneldrift har
blitt en realltet. Det virker som
om det Ikke er noen grunn til a
se begrensnlngene, men hel
ler se opp for mullghetene».
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Drift med datastyrt tunneirigg:

Entusiastiske tunneldhvere. Fra venstre: Tormod Steine, Dagfinn Rotevatn, Steinar Flydal, Gisle Berii, Terje Pettersen og Ola
Dalebe. (Foto: Viktor Storsveen)

Arbeidet med tunnelen pS E69
Innfjorden-Veblungsnes i gang
I disse dager er arbeidet med den nye tunnelen
pa E69 1 gang. Det forberedende arbeidet med
a renske og klargjore innslaget, bar allerede
pagatt ei tid. Na er Vegvesenets egne folk i gang
med den forste stuffen pa den seks kilometer

lange tunnelen, som skal gjore den sterkt tra-
flkkerte parsellen rassikker. Anbudspapirene
for den andre stuffen er ogsa klar og om ikke
lenge vil vl fa vlte hvilken entreprenor som fSr
den jobben.

Etter at deler av Vegvesenets
ansatte var skuffet over ikke a
fa kjempe om oppdraget med
den ene stuffen pa Freifjord-
tunnelen, har de sarnme per-
sonene 1 hvert fall fatt noe a
glede sag over, som en folge
av den tragiske rasulykken
ved Innholmen sist host.

Na er tunneldrift i egenregi et
faktum. Forst ble Nebba tun
nel pa strekningen Isfjorden-
Andalsnes framskutt i tid og
deretter blir det som tidllgere
bestemt egenregidrift pa den
nye tunnelen pa E69. Her var

det opprinnelig meningen og
bygge den 2,3 kilometer lange
tunnelen, som Inngar i veg-
planperloden, og som er et
ledd i rasslkringen av E69 I
egenregi. Pa grunn av det nye
og store raset ved Innholmen
er som kjent hele tunnel-pro-
sjektet na utvidet til a gjelde
en seks kilometer lang tunnel.
Vegvesenet beholder den ene
stuffen I egenregi, mens den
andre nS legges ut pa anbud.

I alt er den nye tunnelen, som
gar fra Gridsetstranda i Inn-
fjorden til Skafonna tunnel ved

Veblungsnes, na kostnadsbe-
regnet til 147 millloner kroner.
Statens vegvesen I More og
Romsdal opererte tidligere
med en pris pa 125 millloner
kroner, men Vegdirektoratet
har valgt og plusse pa en del
midler, bade til ytterllgere slk-
ringstiltak, men ogs§ til en
snunlsje, dimensjonert til a
betjene busser og mindre biler
og varebiler, dersom behovet
skulle dukke opp.

Etter opplegget skal tunnelen
sta ferdig for traflkantene sen-
hostes neste ar. Anieggssjef

Kjell Loen ved Vegkontoret,
understreker Imidlertid at

denne apningen kan bli forsin-
ket dersom man er uheldig
med fjellkvallteten. Det kan
vaere noe sprakfjell som tor-
sinker arbeidet undervegs. -
Men normalt skal det vasre

store sjanser for at vi klarer k
fullfore arbeidet innenfor de

skisserte tidsrammene,
understreker Kjell Loen.
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Biltilsynet i
Am Car-milj0
Biltilsynet Kristiansund hadde 5.-6. mai stor

utstilling pa Futurasenteret i forbindelse med

American Car Clubs 15-ars jubileum i byen.

Det ble bl.a. demonstrert

avgassmalingsutstyr (miljo-
kontroll) og kjort mini-teori-
pr0ve. Stasjonens samling
av «ulykkesdeler» fra bilha-
varier var med, i ny, sand
blast utgave.

«Brastoppen» var pa plass.
Pa bildet ser vi Mange
Ommedal og Eva Johannes-
sen sammen med fornoyde
kunder.

Helga etter, 12.-13. mai, var

var det KRIFAST-utstlllIng pS
Flatset smSbStlags «Mldt-
norsk batmesse 90» pS Frei.

Medvlrkende her var bl.a.
Ingar Rodal, Odd Halvorsen,
Jan Rodal og Odd Williamsen

Vegdirektoratets «reaksjon» pa politikernes forslag om:

Privatisering av biltilsynet!
Biltilsynets arbeid fordeler seg
pa 3 omrader (seksjoner):

1. Registrering, utsted-
else av forerkort,
vognkort, innkalling
til kontroll, m.m. 58%

2. Tilsyn medtraflkk-
skoler,f0rerpr0ver 16%

pa vegen. Dette er en kontroll-
form som departementet og
Stortinget har opp-prlorltert,
og er na mer omfattende enn
hall-kontrollen. Ved ute-kont-

roll kan man konsentrere seg
om biler som ser suspekte ut,
og om de tunge kjoretoyer.

3. Sertlfiserlngavtunge
kjoretoy, og av privat-
Importerte biler, kon
troll av kjoretoy i kon-
trollhall og pa vegen. 26%

De to forstnevnte omrader

gjelder i det alt vesentlige
utovelse av forvaltnlngsmyn-
dighet, som neppe er egnet
for privat virksomhet.

Det er Innenfor det tredje
omrade, «kj0ret0yseksjonen>>,
det kan vaere aktuelt a vurdere

en overforing av oppgaver til
private bilverksteder e.l.

Kjoretoykontroll i kontrollhall
etter innkalling kan uten prinsl-
pielle motforestilllnger utfores
av andre enn offentlige tjene-
stemenn. Dette gjores ogsa i
en viss grad, s^rllg etterkont-
roll for a se om biltilsynets
palegg er utfort.

Men vl kan I sammenlikning
med land hvor denne kontrol-
len i sin helhef utfores av andre
enn Biltilsynet (Sverlge og
Vest-Tyskland), se at vart
system har en stor fordel.

Som offentllg uniformerte tje-
nestemenn kan v^rt Blltilsyn
ogsa setfes inn i kontroll ute

Biltilsynssjef Arne Johansen
tror ikke private interesser kan
gjore det arbeidet etaten er
forpliktet til a utfore.

Ved at Biltilsynet gjor seg syn-
llg pa vegen, skapes det en
bevissthet blant trafikanter om
at det er en risiko for a bll
kontrollert. Nodvendige vekt-
kontroller saerlig I telelos-
nlngen er et annet eksempel
pa virksomhet hvor vart
system gir fleksibilitet ved at
inspektorene kan arbelde sklf-
tevis I hallen og ute pa vegen.

Verken I Sverlge eller i Tysk-
land har de denne mullgheten.
Private kontrollarer kan ikke

opptre ute pa vegen slik som

vare «0vrighetspersoner». De
ma i sa fall ha med politlet som
«anstand», og dette er tung-
vint og lite hensiktsmessig.

Derfor, med offentlige unifor
merte kontrollorer har vi et bil-
tilsyn som fleksibelt kan settes
inn etter behov enten ute pa
vegen, eller i kontrollhallene.

I arene framover vll vi trolig f§
en omfattende miljokontroll av
bilparken. I Sveits skjer dette
hvert ar. Selv med moderne
teknisk kontrollutstyr er dette
en forholdsvis arbeidskre-
vende virksomhet. Denne bor
i stor utstrekning kunne utfo-
res av private bilverksteder,
testestasjoneretc. Det samme
kan gjelde deler av den ordl-
naere kontroll etter biltilsynets
Innkalling til en kontrollhall. Pa
grunnlag av et utrednlngsar-
beid om denne formen for
kontroll som ventes avsluttet i

naer framtid, skal Vegdlrekto-
ratet utforme nye retnlngslln-
jer. I denne sammenheng kan
det vise seg hensiktsmessig S
trekke inn private verksteder,
testestasjoner m.v. i kontrol-
larbeldet.

Videre kan nevnes at det etter

et samarbeid mellom Vegdi-
rektoratet, bilbransjen og For-
brukerradet er laget et opp-
legg for en tllstandsrapport.
Tanken er at Biltilsynet skal
kunne godta en silk rapport
fra et privat verksted som
erstatning for kontroll.

De 270 arsverk (26% av tota-

len i biltilsynet) som utfores
ved kjeretoyseksjonen forde
ler seg slik p§ undergrupper:

10% teknisk utekontroll etc.

6% klassifisering av kjore-
toy bl.a. i avgiftsmessig
sammenheng, og
annet forvaltnings-
messig arbeid.

10% teknisk kontroll i hall.

Det er den siste undergruppe
hvor det kan vaere aktuelt S
vurdere privat virksomhet som
en del av Innsatsen. Som

nevnt ovenfor vil en framtidig
mlljokontroll, og eventuelt okt
vekt pli hallkontroll gjore det
onskelig S oke innsatsen
ganske mye utover dagens
100 Srsverk.
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I Spennende i Jugoslavia 15. juni
«Keisarveg og
Fantesti>> i TV-finale!
Da NRK-filmen om vegjubileet i Geiranger ble
sendt etter jul, fait det mange lovord om pro-
grammet som er iaget av NRKs distriktskontor
i More og Romsdal og med Oddgeir Bruaset
som producer. Programmet ble senere plukket
ut av NRK til a delta i en stor internasjonal
konkurranse, der programmet na bar kvalifi-
sert seg til finalen.

Distrikts- og regionkontorer
fra TV-selskaper i 18 land fikk
ha med tiisammen 60 pro
grammer som skulle kjempe
om seks finaiepiasser i Jugo
slavia 15. junl. NRK valgte
som ett av sine to program
mer, "Keisarveg og Fantestl^
som NRK More og Romsdal
tok opp I fjor sommer i forbln-
delse med Geirangervegens
100-ars jubileum og Statens
vegvesens 125-ars jubileum.

Na viser det seg at nettopp
"Keisarveg og Fantestl» er
kvallflsert til den store finalen

I Jugoslavia 15. juni, der selve
karingen bllr lagt opp etter
modell av Oscar-utdelingen,

og der producer Bruaset, som
selvsagt er spesiallnvltert,
ogsa skal ha med seg en
videostubb pa noen minutter,
som skal presenters vart
lokale NRK-kontor, samt
landskapet omkring.

Selv pastar Bruaset beskje-
dent av han neppe har noen
vinnersjanser. - Men jeg ble
ogsa overrasket da vl ble
nominert av NRK, innrommer
han.

Alf Mselen (til venstre) fortalte
spekelseshistorier fra Leger-
hytta pa finale-filmen. Her
sammen med Oddgeir Brua
set. (Foto: Viktor Storsveen)

ANTON - nytt EDB-program
Vi har lenge savnet et enkelt brukervennlig EDB-
program for generell masseberegning. Na er det
her (illustrasjonen). Navnet er ANTON, og er et
nytt tilskudd i serien av AN-programmer som an-

leggskontoret i VD star bak. Ogsi her er det
Bjorn Hoven (tidligere SINTEF) som har utfort
programmeringsarbeidet.

For de som fra for kjenner til
ANKVAL eller SPRENG, er

det lite nytt a laere for a
kunne ta 1 bruk ANTON.
Oppbyggingen av disse
programmene er nesten
identiske.

Programmet tar for seg
massebergning mellom
innmalte flater (eks. sidetak
0.1.) og/eller mellom inn
malte flater og teoretiske
data (eks. veglinjedata).
Programmet egner seg der-
for spesielt godt til oppma-
ling av masseflyttingsjob-
ber. En kan ogsa fa tegnet
opp tverrprogil (teoretiske)
sammenlikna med innmalte
(ferdig) profiler.

Pa samme mate som

SPRENG og ANKVAL En kan ogsa legge inn mere opplysninger, kontakt
benytter ogsa dette pro- manuelt fra profilering. undertegnede.
grammet totalstasjon til
innsamling av terrengdata. De som er interessert i naer- Per Bjorn Gjelsten
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Oppsynsmann Arnold Hustad i anieggsavdelinga med interessant kursinniegg:

Givande om rassikring i Saebo
Vegdirektoratet arrangerte i samarbeid med

Statens vegvesen i Mere og Romsdal et kurs

om sikring av vegar mot skred i tiden 27.-29.
mars pa Saebo ved 0rsta, der eksperter fra heile
landet var samla. Her er Arnold Hustads inn-

legg:

I vegplanperioda 1986-89 vart det avsett kr. 9

mill (86 kr.) til rassikring pS fylkesveg 65, Stan-
dal-Festey.

Dette var ei stor og samtidig svsert interessant
oppgSve som vi pS ingen mSte s^g oss i stand
til a handtere sjelve.

Det var derfor naturlig for oss S innleie samar
beid med NGI, Norges Geotekniske Institutt.

Av oppsynsmann

Arnold Hustad

Ein ting var vl derimot heilt
visse pa og det var at vi ikkje
kunne regne med nok midler
til "fullgod" sikring, dvs. over-
bygg i betong pa alle snorasa
pa vegruta. I safall ville dette
medfore ei samla lengde pa
omlag 700 m og i sum omiag
40 mill kr.

Som ein naturlig konsekvens
av dette var vi ogsa fulit klar
over at vi matte iegge oss pa
eit «akseptabelt» niva nar det
gjaldt regulariteten pa vegru
ta. Vi meinte at ein reduksjon i
stengingene pa 70-80% totait
pa vegruta i "normale» vintere
var eit mal vi kunne greie med
midlene vi hadde til radvelde

og trulig kunne hape pa.

Samtidig matte brukere og
planleggere godta at vegen
vart stengt ogsa i «normale»
rasvintere. Likeeins at i «ek-

streme>> vintere ville planen ha
mindre eller liten effekt.

Motstykket var ogsa heilt klart.
Det var sikring med overbygg
i betong og vegruta ville stort
sett vere like mykje stengt som
for.

Det kan her nemnast at plan-
legginga skjedde i samarbeid
med vegbrukarane og vedlike-
haldet og med mal a sikre heile
vegruta og redusere
stenglngane 70-80% i ein nor
mal vinter.

Altsa: Sikringsnivi pa 70-
80% av ein «normal» vinter.

Eg trur at det er nyttig at ein i
utgangspunktet skil mellom
det som her er omtalt som sik-
ringsniva og omgrepet sikker-
hetsniva. Med det meinast at
det pa grunn av valgt sikrings-
metode kan trafikkantene
verte utsette for m.a. rasvind

nar raset gar og utan at vegen
vert stengd.

Skal ein knyte sikkerheitsniva
saman med det som her er

kalla sikringsniva ma det inn i
totalvurdering av m.a. kurva-
tur, breidde, glatt vegbane
osv.

Men sv^rt ofte er desse
omgrepa nser knytte til kva-
randre. I praktisk rassikring
skil vi mellom sikring av byg-
ninger der det oppheld seg
menneskje og sikring av
veger.

Bygningar er utsette til ei kvar
tid nar rasfare er tilstades, -
primaert vil ein her verne liv og
verdier. (Bygn. foreskriftene
krev maks, 1 ras pr. 1000 ar).

Pa vegene er faren for liv og
koyretoy vesentlig mindre.
Mellom anna er trafikkmengde
(AdT) ulik pa vegrutene og ofte
kan alternative vegruter nyt-
tast. Vegen kan ogsa stengast
nar ras truger.

Nar vi sikrer vegane mot sno-
ras ynskjer vi a unnga eller
redusere stengningane og
verne trafikkantane.

Det er derfor klart at sikrings-
nivaet for vegar og hus ma vur-
derast ullkt.

Sidan at det er peika pa tra-
flkkmengda og at vegen m.a.
kan stengast, er dette faktorar
som varierer faren ved a fer-

dast i rasutsett omrade. Desse
faktorane, okonomiske og
andre, tilseier at vegar kan slk-
rast pa variable sikringsniva
og etter heilt andre kriterier
enn busetnad.

For a gje ein deflnisjon pa sik
ringsniva ma vi klargjere kva
grunnlag dette er bygt pa.

Grunnlaget er eit noye utfort
registreringsarbeid over tid

Stalreyr er i dag mellom del metoder som vert nytta i rassikring
av vegar.

om dei einskilde snorasa.

Registreringsarbeidet kan
m.a. nyttast til valg og
dimensjonering av sikringstil-
tak.

Ein kan ogsa fra dette mate-
rialet danne seg meininger om
kva som er eit «NORMALAr»
eller "EKSTREMAr...

Vurderinga her kan vere m.a.:
Antal ras, type, storrelse, sno-
mengde, vind osv.

Eg trur at vi alle har ei bestemt
meining om kva som er tll-
naerma normalt og unormalt.

For a sette dette litt meir 1

system kan ein tenkje seg at
ein har i hende saman-

hengande 10 §rs registre-
ringsdata.

Dersom ein etter ei noye vur-
dering sorterer ut 2 vintrar
med normal rasaktivitet kan
gjennomsnitt av desse kallast
eit «N0RMA1-Ar.>.
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Trafikkdirekter Olav Softeland fra Vegdirektoratet.
(Foto: Viktor Storsveen)

Fylkesordforer Lars Ramstad.
(Foto: Viktor Storsveen)

0kt kollektivtrafikk en
trussel for vegbyggingen?
Myndighetene forlanger na mindre stlg-
ning, eventuelt kostbare trefelts tunneler.
Kollektivtrafikken skal ikke betale bom-

penger. Dermed ma folk fortsette a bo pa
oyene, selv om vi vet at ferjer forurenser
langt mer enn den tilsvarende biitrafikken.
Skal man styrke kollektivtrafikken og oke

miljoforstaelsen ma det politisk engasje-
ment til pa lokalplanet og ikke detaljsty-
ring fra sentralt hold. Den dominerende
siden av biitrafikken i More og Romsdal
blir nok fortsatt privatbilene, sa fylkesord
forer Lars Ramstad fra Hoyre under veg-
brukermotet i Molde 6. mars 1990.

Lars Ramstad helte ikke sa

rent lite kaldt vann i blodet pa
kollektivtrafikkens beundre-

re. Det som synes klart er

imidlertid at bompengefinan-
sierte prosjekter vi! fa store
problemer i fremtiden der-
som en vesentlig del av tra-
fikken skal over pa kollektlv-
transport og denne i tillegg
skal sllppe gratis gjennom
eventuelle bompengeflnan-
slerte samband. I tillegg kom-
mer kravet om kostbare tre

felts tunneler der stigningen
kommer opp mot 8 %.
Kanskje bllr likevel Ikke bom-
pengeprosjektene sa mange
som vi antok for fa ar siden?

Trafikkdirektor Olav Softe-

land i Vegdirektoratet, som
ogsa er patroppende nestsjef
i direktoratet, poengterte at
vi snakker mer om miljo enn
trafikksikkerhet, endatrafikk-
sikkerhet ligger mer naer oss.
Kanskje gjor vi for lite med
begge deler, mente Softe-
land.

Nar det gjelder vare egne
bidrag til forurensnlngspro-
blematikken, ma vl bidra med
hvert vart vesle bidrag.
Kanskje hjelper det a bruke
bilen 1 % mindre. Hva med

tomgangskjoring. Nar det
gjelder enkelte bussjaforer
tror visst disse at bussen,
etter at den er startet om mor-

genen, ma sta a ga til den
parkeres I garasjen om kvel-
den. Vi ma begynne et sted
dersom vi onsker a gjore noe
med det vi gjennom interna-
sjonalt samarbeid forplikter
oss til, fortsatte Softeland.

Jeg tror vl ma vaere forberedt
pa at mlljoavgiftene kommer
for eller siden. Jeg tror heller
pa okonomlske virkemidler
enn regulering av biitrafikken.
Busspassasjerene bor fritas
for bompenger. Jeg kan ogsa
tenke meg tidsdifferensierte

bompengesatser, selv om
kanskje klippekort er det som
miljomessig er mest riktig.
Det snakkes ogsS om a fore

bllavglften over pa broken av
bilen og mindre pa kjop av
bilen. Det er kanskje ogsa
urettferdig at arsavgiften er
like stor for alle, uansett kjo-
relengde. For a fa noen
gevinst i form av redusert bil-
bruk, ma vi kanskje opp i mot
10 kroner for literen og hvor-
for ikke?

Ellers folger vi i Vegdirektora
tet opp katalysatorkravene,
slik at disse etter hvert gjelder
for stadig storre bller. Pa
dette omradet akter vi a ligge
i  frontlinjen sammen med
USA og Japan. Katalysatoren
gjor forresten at vi er i n®rhe-
ten av a innfri de kravene vi

har patatt oss i global sam-
menheng, fortalte Softeland
som ogsa sterkt understreket
at man ma slutte a bygge
store kjopesentra pa omrader
hvor man Ikke kan fanges
opp av kollektivtrafikken eller

det er vanskellg for kollektiv
trafikken a legge forholdene
til rette.

Det viktlgste budskapet ma
vaere a oppfordre til at vl tar
hver var vesle del av mlljopro-
blemene, selv om vare egne
miljoproblemer kanskje ikke
synes a v®re sa store. Det er

liksom lett a tenke miljo, men
la andre gjore noe med det,
sluttet Softeland.

Naermere 80 pameldte delta-
kere var med pa arets veg-
brukermote, som ble
arranged pa Alexandra Hotell
i Molde. Dette var det 5. veg-
brukermotet som er avvlklet I
fylket, siden 1985. Hovedte-
maet for motet var kollektiv

trafikk og Unge Hoyres, Thor
Kleppen Saettem presenterte
pa vegne av de politiske ung-
domspartiene «Fellesak-
sjonen for kollektivtransport
1990 i More og Romsdal».

Bussnaeringen var selvsagt
godt represented og ogsa
postetaten var pS plass. Ett
av temaene gikk da ogs§ pa
Postens manglende bruk av
bussene, og hvodor.
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Konferanse for alle juridiske
Rica Skansen Hotell i Alesund var 1 dagene juridiske saksbehandiere sted med delta-
9.-11. mai samlingsstedet for landets veg- kelse fra Vegdirektoratet eg fra samtlige
Jurister. Da fant den arlige konferansen for vegkontor.

Av juridisk forstekonsulent
Torbjorn Hauso

Konferansen ble denne gang
preget av at dette var siste
gang underdirektor Otto
Arnulf deltok pa konferansen
i egenskap av leder for Juri
disk seksjon i Vegdirektora
tet. Arnulf, som gar av for
aldersgrensen i September,
begynte i Vegdirektoratet i
1951. For de fleste vil ban

vffire kjent som medforfatter
av kommentarutgaven tii
vegloven. Med sin lange erfa-
ring og store innsikt er han en
dominerende skikkeise

innenfor vegjussens omrade.
Pa konferansens siste dag
ble derfor Otto Arnulf sterkt

hyllet og overrakt gaver fra
sine «disipler».

Konferansen ble apnet ons-
dag 9. mai av vegsjef Eivind
Vollset som onsket delta-

kerne velkomne til More og
Romsdal. Han orienterte om

forholdene og aktivitetene i
fylket generelt og om de store
bompengeprosjektene spe-
sielt.

Underdirektor Otto Arnulf

trakk i sin innledningstale lin-
jene tilbake til 1951 da han
begynte i Vegdirektoratet.
Den gangen var det ansatt
tre jurister i Vegdirektoratet
og ingen ved vegkontorene. I
1960-arene ble det ansatt

jurister ved vegkontorene,
men da som kontorsjefer.
Den forste juridiske saksbe-
handler ved et vegkontor ble
ansatt i Akershus i 1967.
Arnulf pekte pa at Vegvese-
net er en teknisk etat som i 75
ar klarte seg belt uten jurister.
Dette preger nok til en viss
grad forboldet mellom jurister
og ingeniorer. Mens juriste-
nes boldning vanligvis er pre
get av forsiktig soken etter et
rettslig grunnlag for vegeta-
tens virksombet, bar vare
venner ingeniorene lyst til a
sette igang uten videre dikke-
darer og kan derfor left opp-
fatte juristene som unodige
bremsekiosser for fremskrit-

tet. Arnulf redegjorde videre
for den iangsomme utvik-
lingen nar det gjaldt afa bevet
fullmaktsgrensene for veg-
kontorenes avgjorelse av
erstatningskrav. Han snakket
ogsa om Vegdirektoratets
langvarige kamp for a la eta-
tens jurister prosedere saker
for etaten og for at praksisen
i Vegvesenet skulle likestilles
med advokatfulimektigprak-
sis. Til na bar disse bestrebel-
sene ikke fort frem. Arnulf
gjennomgikk til slutt utvik-
lingen pa en del sentrale
rettsomrader.

Plan- og
bygningsloven
Overingenior Gaute Kydland
fra Vegdirektoratet orienterte
om endringer i plan- og byg-
nignsloven.

Det legges na opp til et bredt
samarbeid mellom Vegvese
net og kommuner og fylkes-
kommuner nar det gjelder
planarbeidet, jfr. bl.a. lovens
§ 9-4. Det er innfort en plikt
for kommunene og fylkes-
kommune til rask bebandling
av planforslag fra Vegvese
net. Som utgangspunkt skal
vegplanleggingen integreres
i kommuneplanarbeidet. § 9-
4 er a oppfatte som en sikker-
betsventil som gir Vegvese
net aniedning til a ta selvsten-
dige initiativ for a sikre viktige
samfunnsfunksjoner.

Loven § 28-1 nr. 2 gir bjem-
mel for vegsjefen til a vedta
mindre vesentlige endringer i
reguleringsplan. Dette er
tenkt som en nodlosning
f.eks. der geotekniske for-
boid el.I. gjor en mindre
omiegging nodvendig.

Det vil senere bli innfort regler
i  lovens §§ 31-1 - 31-9 om
melding om konsekvensu-
tredning. Dette blir gjort for a
ivareta miljointeresser, natur-
ressurser m.v. i forbindelse
med offentlig utbygging. For
vegprosjekt vil det bli innfort

meldeplikt dersom det skal
investeres mer enn 200 mil-

lioner kroner over en Stte-Srs
periode. Meldeplikten vil
altsa bll knyttet til et objektivt
kriterium, belopets storrelse,
og Ikke til noen konkret vur-
dering av mulige virkninger
av det enkelte prosjekt. Det
kan kanskje vaere delte
meninger om denne mliten &
gjore det pa.

Bompengeselskaper
Administrasjonsdirektor Kjell
Haaland i Vegdirektoratet
orienterte om bompengesel-
skap. 30-40% av vegutbyg-
gingen finansieres i dag gjen-
nom bompenger. Slik finan-
siering er bjemlet i veglovens
§ 27. Denne bestemmelsen
bjemler ikke bruk av bom-
pengeinntekter til drift av kol-
lektivtrafikk og kjop av mate-
riell m.v. Det er beller ikke

bjemmel for a bruke bom
penger som trafikkregule-
rende virkemiddel.

Bl.a. pa bakgrunn av erfa-
ringene fra utbyggingen av
Alesundstunnelene, er det na
utarbeidet en standardavtale

mellom vegvesen og bom-
pengeselskap, jfr. St.prp. nr.
1  1989-90. Haaland gjen
nomgikk denne standardav-
talen og folgende punkter
skal spesielt nevnes:

- Det er presisert at bygg-
berreansvaret skal ligge
bos Vegvesenet.

- Regler for godkjenning av
bompengetakster er presi
sert.

- Selskapets finansiering
skal ogsa omfatte innkre-
vingssystemet, men det er
Vegvesenet som skal ba
ansvaret for valg av
system.

Det er stilt opp visse krav
til selskapet, bl.a. om eier-
forbold, innsynsrett for
Riksrevisjonen, informa-

sjon til Vegvesenet m.v.

Fremtidlge avtaler med bom-
pengeselskap vil bli basert p&
denne standardavtalen.

Kontraktsutforming
Hovedtemaet pk konferan
sen var kontraktsutforming.
Advokat Joban Fr. Remmen,
Oslo, boldtforedrag om dette
temaet. I Vegvesenet er for
boldet ofte det at det er andre

enn juristene som tar seg av
dette. Juristene blir ofte ikke

koblet inn for noe bar gStt
gait. Det kan tenkes at en del
problemer kunne ba vaert
unngStt dersom juristen blir
med pa arbeidet pk et tidlig
stadium.

Folgende kan med fordel stil-
les opp som sjekkliste ved
utforming av kontrakter:

1. Beskrivelse av ytelsen.

Denne bor normalt vaere
sa presis som mulig. En
funksjonsbeskrivelse kan i
mange tilfelle vaere
aktuell.

2. Vederlaget.

Dette kan vaere prisbasert
eller kostnadbasert. Even-

tuelle reguleringer m§ pre-
siseres.

3. Levering.

Tid og sted for levering av
ytelsen ma avtales. Det vil
ofte vffire benslktsmessig
a ta inn en klausul om at

levering ikke ansees k ba
funnet sted for ytelsen
kontraktsmessighet er
dokumentert eller ytelsen
er godkjent av kjoper.

4. Betaling.
Betalingstidspunktet bor
knyttes til leveringstids-
punktet. Dersom kontrak-
ten bar en klausul som
nevnt under pkt. 3, vil man
kunne unngS k mSttt
betale for kontraksmessif
ytelse er levert. En kjope
som ennS ikke bar betal
stSr sterkere overfo
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saksbehandlere i Vegvesenet
selger enn en som har
betalt.

5. Mislighold.
Konsekvensene av mislig
hold bor spesiflseres. Det
er ikke alltid lonnsomt a

stole pa at «alt vll ga bra».

6. GarantI, forslkringer.
Uttrykket «garanti» kan
ofte bli brukt 1 forskjelllge
betydnlnger. Ofte betyr
det bare at en kontrakts-

part forplikter seg til kont-
raktsmesslg oppfyllelse.
En silk garanti vil ha liten
eller Ingen selvstendig
betydning. Noe annet er
garantier som sikrer kont-
raktsmotparten mot tap,
f.eks. en bankgaranti for
riktig oppfyllelse. Bankga
ranti skal normalt v^re en

selvskyldnerkausjon.

7. Tvister.

Kontrakten bor ogsa Inne-
holde bestemmelser om

hvordan eventuelle tvister

mellom partene skal
behandles. Staten gar
vanllgvis ikke med pa
voldgift og tvister ma da
loses ved de ordlnsre

domstolene.

Andre emner
Pa konferansen ble det ogsa
droftet en del saksomrader
og problemer som juristene
star overfor I det dagllge
arbeldet pa vegkontorene.
Emner som ble droftet var
Inndrlvelse av gebyr for lele
av provekjennemerker, mls-
llgholdsreaksjoner i forbin-
delse med kontrakter med
kommuner, bruk av stan-
dardbrev I erstatnlngssaker
og foring av kravjournal.
Bemanning og organlsering
av jurldisk seksjon ved veg
kontorene ble ogsa droftet.
Flere vegkontor har opprettet
stilling som ikke-juridisk
saksbehandler knyttet til jurl
disk seksjon. Disse saksbe-
handlerne tar seg av saker
som inkasso, overlastgebyr
og trafikkskadesaker. Mange
vegkontor har ogsa ansatt
mer enn en jurist.

i

.  -

Underdirektor i Vegdirektor, Otto Arnulf, i samtale medjuridisk forstekonsulent ved Vegkontoret i More
og Romsdal, Torbjorn Hauso foran kurshotellet i Alesund. (Foto: Viktor Storsveen)

Befaring
I det fine varv^ret fikk konfe-

ransedeltakerne ogsa anled-
ning til a giore seg neermere
kjent I Alesundsomradet.
Turen glkk med buss, forst
omkring Alesund, bl.a. pa
Aksia, og deretter gjennom
tunnelene ut til Godoya og

AInes fyr. Kyndig guide gjen
nom tunnelene var Sveinung
Myklebust fra Skodje vegsta-
sjon.

De av konferansedeltakerne
som var medlemmer av

Vegadministrativ landsfore-
ning flkk ogsa tid til et lite

fagforeningsmote.

Neste konferanse er beram-
met til hosten 1991 i Sta-

vanger.
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Herrelaget bak fra venstre: Roy Sandnes, Arne Seether, Einar Strand, Egil Husby, Oddvar Husby eg Ole
Bjerke. Foran fra venstre: Rolf Arne Hamre, Harry Berg, Lett Husby, Odd Arild Lindseth, Halgeir Brudeseth
og Ove Strennme. Jan Nygard, Jarle Haugland eg Kurt Lodoen manglet da bildet ble tatt.

Holmenkollstaf
Holmenkollstafetten 1990 har na gatt over i
foyer seg pent inn I rekkene av de tidligere sta
pa herre- og damesiden ble det dessverre e
men med gode erstatninger dro vl av garde
11. mai kl. 12 med Gjovik som forste mal. F(

Foto: Ove Stromme

Tekst: Unni Due Eriksen

stafetten og Grete Waitz-
lopet.

PS grunn av vegrestriksjoner, mStte etatens stafett-lopere at av
bussen S gS en bit, slik at bussen ble loviig.

Men menn er menn og det var
tydeligvis ikke nok for da vi
kom til ungdomsherberget
matte de ut a lope en tur. Mid-
dagen pa Gamletorget Spl-
serl smakte fortreffelig og folk
fikk splse pasta og salat til de
stupte - rimelig og godt.
Etterpa gikk noen til herber-
get mens mange flkk seg en
svingom pa by'n. Ikke alle var
sa heldig at de fikk skyss i
Svarte-Marja, men hjem kom
de da. Noen krop inn gjennom
vinduet, mens andre listet seg
pa ta med skoene i handa.
Vellykket var det i alle fall!

Grete Waltz-lopet hadde star
klokken 16.00, og vel en halv-
time i forvegen var jentene pj
plass i Frognerparken til fellej
oppvarming sammen mec
17000 kvlnner. Det ble en fir

opplevelse og alle fullfortr
med glans.

Om kvelden var vl pa Ake
brygge og spiste pa en Ita^
llensk restaurant. Det bk

ogsa tid til en liten tur lang;
brygga for a se pa folkelivet
Kvelden ble avsluttet med e
flott fyrverkeri for busser
fraktet folket tilbake ti
Haraldheimen.

Dette bildet er fra Grete Waitz-iopet og vi gjenkjenner Thea Soiholm
midt i bildet og Karl Merlngdal nummer fire fra hoyre.

Lordagen opprant med tind-
rende sol, og de fleste ble nok
vekket tidllg av sma sangere
utenfor. Deriblant en gjok med
talefell. Klokka 09.00 satte vl
kurs for Oslo. Vel framme ble
det hentet nummer til bade

Det fine v^ret holdt ogsa ti
stafettdagen, stemningen va
optimistisk da vi satte kurs fo
Frognerparken der vi skulh
ha selve basen. Fler delte foil
seg i grupper og begynt(
vandrlngen mot de enkelti
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Damelaget bak fra venstre: Wenche Mark, Mary Seljeseth, Ingjerd Woldstad, Trude Holter, Marit Romuld,
Mari-Ann Amundsgard og May Britt Bjerke. Foran fra venstre: Thea Solholm, Karl Meringdal, Unni Eriksen
Due, Irene Vebenstad, Susanne Svartdal og Jeanette Lorentzen. Inger Pettersen og Berit Ingebrigtsen
manglet da bildet ble tatt.

etten 1990-ferdaminne
listorien og langt hadde vi plukket opp Ole Bjerke pa Dovre og Jan
fetter. Bade Nygard pa Lillehammer. Da vi skulle krysse Mjosa over til
1 par forfall, Gjoviksida fikk heie laget med seg en god luftetur pa
fredag den grunn av aksellast-restriksjoner pa brua.
r vi kom sa

etappene, Eliten startet pa
Bislett klokken 12.30 mens
laget vart hadde start hen-
holdsvis klokken 14.00 (her-
rene) og klokken 14.50 (da-
mene).

Begge lagene kom seg gjen-
nom loypa uten noen spesielt
dramatiske hendelser. Sta-
fettpinnen ble fraktet i mal, og
da var den viktigste jobben
gjort. Jentene lop seg fram 10
plasser fra I fjor, og ble num-
mer 142 av 438 lag. Og ikke
Tiinst slo vi bade sykehuset,
Fellesbanken og Team Ale
xandra. Slik ble vi ogsa beste
bedriftslag i fylket. Gutta sto
for en flott prestasjon da de
ble nummer 69 av 753 lag. De
fikk bade lagsmedalje og indi-
viduell medalje.

Etter at lopet var over, var det
bare a kaste seg i bussen og
sette kursen nordover. Pa
Hamar spiste vi middag og

nok en gang ble vl mott med
god mat og god service.
Susanne Svartdal og Jan
Nygard forlot oss pa Lille
hammer og Ole og May Britt
Bjerke pa Dovre der de hadde
egen bll. Cirka klokken 03.30
var vi i Molde og da tror jeg
folk var godt forsynt og lengt-

et etter en seng a strekke seg
i.

Buss-sjafor Tormod skal ha
all honnor for en behagellg
fur.

Sa far vi se hva det blir til

neste ar!

Marit Romuld er tydelig forneyd
med innsatsen i arets stafett.

Det smaker med en pust i bakken etter endt dyst.
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Ma fa slutt pa all
tomgangskjarlngen!
Mange av oss forstar na at vi ma ta miljeproblemene pa
alvor. Forurensninger og andre miljoskader er blitt en
trussel mot livet pa jorda.

Driftssjef Paul Beiset.

Det er pavist at bilbruken gir at
stort bidrag av skadelige for-
brenningsgasser. Avgassuts-
lippene fra bilbruken ma redu-
seres. Ny teknoiogi vi! nok
redusere forurensningene,
men det kan ogsa meget vel
bli restriksjoner pa bilbruken,
enten i form av begrensninger
pa kjorelengde eller heist ved
kraftig okning av bensinpri-
sen. Sa avhengige de fleste av
OSS er av bilen vil det halt sik-

ker bli en smertelig prosess.

Det som undrer meg er den
halt unodvendige for ikke a si
den uvettige tomgangskjo-
ringen mange praktiserer.
Hvem bar ikke lagt merke til
de som lar motoren ga for a
varme opp bilen for de starter
kjoringen. Eller alle de som lar
motoren ga a spy ut den ekie
eksosen i ferjekoen. Eller de
som stikker innom postkonto-
ret eller butikken og har moto
ren i gang.

De fleste er nok klar over at

motoren forurenser ekstra

mye ved sliktomgangskjoring.
Dette er forurensninger som
oftest er belt undovendige og
som vi ma slutte med.

Jeg tror mange ikke er klar
over at det na er innfort total-

''l
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Viktig a sla av motoren der aniedningen byr sag.

forbud mot a la motorvogn ga
pa tomgang (§16 1 Trafikkre-
glene). Det som forbauser
meg er at sa mange ikke bryr
seg om a overbolde bestem-
melsen.

For meg virker det som om
verken vare miljoaktivister,
politikere, massemedia eller
politiet gjor noe for a oke for-

staelsen for forbudet mot tom-

gangskjorlngen og for a endre
folks boldninger i sa benseen-
de. Det eneste bidraget jeg
kan buske a ba observert i

senere tid er Naturvernforbun-

det I Rauma som vll aksjonere.
Det er positivt, men bva med
oss andre?

Hva med alle vegarbeids-

(Foto: Romsdals Budstikke)

maskinene som sikkert ogsa
av og til gar unodvendig pa
tomgang? Svaret bor vaere
enkelt. Bruk beller tennings-
nokkelen litt oftere.

Paul Bolset

Bladet «BYGG aktuelt» om bompengefinansierte prosjekter:

Alesundstunnelene skrekkeksempler»
Flere bompengeprosjekter henger i en tynn
trad etter at myndighetene har fatt kalde fet
ter pa grunn av Alesund-skandalen. Myndig

hetene vil na sette langt storre krav til nye
bompengeprosjektene - det gjelder bade
teknisk og okonomisk.

Av de prosjektene som hittil er
godkjent, skal bilistene betale inn
25 milliarder kroner far dagens
bompengeprosjekt er nedbetalt.
Kontorsjef Terje Westlie 1 Vegdi-
rektoratet sier til BYGG aktuelt at

det har vart en eksplosjonsartet
vekst i nye bompengeprosjekter.
Mange steder er trafikkgrunnla-
get alt for spinkelt til S torsvare
de store investeringene.

Det er 35 aniegg som er vedtatt,
og i tillegg stSr 30 andre prosjekt
for tur til behandling. I fjor betalte
bilistene 390 mlllioner kroner I

avgift til bompengeselskapene
som pS sin side brukte 1,5 milliar
der til nye aniegg. Regningen
som traflkantene mk betale vil
ake drastisk i arene som kommer.

1 1990 bruker staten 3,2 milliarder

til riksveginvesterlngene. De pri
vate bro- og tunnelselskapene
bruker 1.8 milliarder kroner.

Samferselsminister Lars Gunnar
Lie tok fatt I dette problemet pS
stiftelsesmatet til Norske Vegfl-
nansieringsselskapers Forening
den 13. februar I kr. Samferdsels-
mlnlsteren sa at det var viktig k
planlegge skikkellg slik at man

unngSr alike tllstander som i Ale-
sund.

I det nye Norvegfinans er 26 av
landets vel 50 private bom-
pengeselskaper medlemmer.

Per Helqe Pedersen
Redaktor
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Nordiske trafjkksikkerhets-
forskere pa Alesund-besok
Nordiskkomitefortrafikksikkerhetsforsk- departementsfolk. De utgjor et utvalg
ning hadde 7.-9. mai satt hverandre i under Nordisk Trafiksikkethetsrad (NTR),
stevne i fylket vart. Dette er en gruppe og pavirker i stor grad hviike omraderfor-
ledende trafikksikkerhetsforskere og skningsinnsatsen skal rettes mot.

I forbindelse med motet i Ale-
sund, var Statens vegvesen
vertskap forste dagen. Under

Fra Aksia fikk de besokende
et imponerende og oversikte-
lig bllde av de store veg-/bru-/
tunnelprosjektene rundt Ale-
sund. Fra venstre ser vi: Per-
Olov Roosmark, Transport-
forskningsberedningen, Sve-
rige, Terje Assam, Transport-
okonomisk Institutt, Norge,
Marit Benterud, byrasjef i
Samferdselsdepartemen tet,
Norge, Nina Holst-Christen-
sen, fuldmsktig justisministe-
riet, Danmark, Markka Saiu-
sjarvi, forskningsleder i Sta
tens Tekniske Forsknings-
sentral, Finland, Anders Tall-
qaist, seniorforsker, trafikkmi-
nisteriet, Finland. Ola
Omenas, byrasjef Samferd-
selsdepartementet, Norge,
Harald Grytten, maseamsbe-
styrer, Alesand, og foran Jor-
gen Christensen, forsknigns-
chef 1 Radet for Trafikkslkker-
hedsforskning, Danmark.

(Foto: Kjetili Kjersem)

Befaringen ble rimelig nok
mye av oppmerksomheten
rettet mot de nye undersjoiske
tunnelene og kjoreforholdene
der. Overingeniorene Kjetili
Kjersem og Magne Flems^ter
representerte vegsjefen under
besoket 1 Alesundomradet.

Det ble en vellykket dag og
med befaring i stralende var-
vaer. Dagen ble behorig av-
sluttet med byvandring fra
Aksla ned trappene til sent-
rum, kyndig geleidet av super-
bypatrioten Harald Grytten.

Som vertskap for disse fag-
personene fra nordisk trafikk-
sikkerhetsforskning, fikk vi
aniedning til a knytte verdifulle
kontakter som kan komme til
nytte senere I fylkets eget tra-
fikksikkertietsarbeid.

Romsdal far lyskryss

fgite^ktPP^'

Na far ogsa Romsdal sift lyskryss. Det skjer / Glamox-krysset 1 Molde og her er (fra heyre)
Sylvfest Bell, Helge Svlngen og Morten Mortensen I fall gang med oppmSllngen.

(Foto: Viktor Storsveen)
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Verdens vegfolk i Tromso
Naermere 800 vegfolk fra hele verden, represen- kongress i Tromso for S here cm nyvinnlnger pS
tanterformyndigheteneogprodusenteravvin- vintervediikeholdets omr^de og utveksle vik-
tervedlikehoids-utstyr, samlet seg I mars til tige erfaringer.

Samtidig ble utstyrsnyheter
presentert pa en utstilling, i
samband med kongressen.
Stor interesse samlet seg om
en slapseplog, en belt nyutvlk-
let plog som fjerner salt og
slaps fra vegbane og ujevnhe-
ter I vegdekket. Plogens
lamellar gar ned I hjulsporene.
Plogen er utviklet I samarbeld
mellom norske produsenter
og Vegdirektoratet og ble
forste gang vist offentllg pa
masklnutstllllngen I Gelranger
i  fjor. Masklnutstllllngen I
Tromso samlet 65 deltagere.

Kongressens temaer spente
fra planlegging og styring av
vintervedllkeholdet, traflkan-
tinformasjon, masklner og
utstyr til vintervedllkefiold av
gater og veger I byer og tett-
steder.

Kongressen ble apnet onsdag
14. mars av samferdselsminl-
ster Lars Gunnar Lie, og glkk
til fredag 16. mars.

Det er fire ar mellom fiver gang
slike verdensomfattende vln-
tervedlikefiolds-kongresser
finner sted. Arranger na var
den Internasjonale vegkon-
gress-organisasjonen PIARC,
i samarbeld med Vegdirekto-

Vinter pa vare kanter kan ofte sette store krav til de som har ansvaret med i holde vegene ipne
for ferdsel.

ratet og Statens vegvesen
Troms. Det er forste gang en
silk kongress arrangeres I Mer

ge. Info-region Nord fiadde
ansvaret for Innendorsutstll-

llnga.

Neste PIARC-kongress gSr I
Marrakecti I Marokko!

OWW

Bllforeropplseringen
skal bli vesentlig bedre
Vegmyndoghetene onsker na a foreta en ratet ut en revldert plan for glattkjoringskurs
vesentlig forbedring av fase-2-opplaeringen og teorikurs. Endrlngen vil berore titusener

a  n> _a_ —B ^ H ^ m mtK.rL W B l + MA

for bilforere. 1 disse dager sender Vegdorekto- av nye bilforere.

Arsaken til at Vegdirektoratet
na skjerper opplffirlngskra-
vene er at den tidllgere fase-
2-opplaerlngen fiadde llten
effekt.

- Vegdirektoratet fiar sett
svaert alvorllg pa dette og
lagt stor vekt pa a forbedre
opplaeringen. VI fiar tro pa at
den opplaeringsplan vl na
sender pa fioring, i langt

storre grad kan redusere tra-
flkkulykker blant uerfarne bil
forere, sler kontorsjef Klaus
Borcfi, Opplffirlngskontoret
pa Vegtraflkkavdellngen I
Vegdirektoratet.

Endrlngene fiar fiatt som
klart mal a oke rlsikoforstael-

sen blant nye bilforere. Dette
vll skje gjennom endret gjen-
nomforlng av ovelsene p§

glattkjorlngsbanen og gjen
nom bruk av forskjelllge filn-
der. Planforslaget g&r ogsS
Inn for at teorlkurset fioldes

etter kjoringen pa bane, og
Ikke for, silk som na.

Biltllsynssjef Arne Jofiansen
slar fast at den nye opplae-
rlngsplanen setter store krav
til sjaforlaererne. Det vll der-
for bll krevd at alle laerere

som skal undervise etter det
nye opplegget, mi fia gjen-
nomgStt kurs.

Det er menlngen at den nye
planen skal tre I kraft fra 1.
oktober I &r.
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Kontaktmote i Surnadal:

Viktige spersmSl luftet
med vegkontorets ledelse
Kontaktmotet i Surnadal 8. mars 1990 ble

preget av stort engasjement fra utedrif-
tens side og et allsidig og variert program
fra ledelsens side. Enkelte ganger steg
nok pulsen noen hakk hos vegens trofaste
tjenere, som da sporsmalet cm hvem som

burde fa dekket telefon privat, ble tatt opp.
Og nar det ble snakk cm S ha gult materlell
blant annet 1 beredskapsoyemed, kom det
nok enkelte «anklager» mot tendensene til
a sette ut arbeid pi anbud uten S forsoke
og vaere konkurransedyktig.

Utedriften i Surnadal-omradet
ga ellers klart uttrykk for at det
er onskelig a gjenta gjennomfo-
ringen av et slikt kontaktmote
en gang arlig.

Plansjef Ulf Myhre gikk gjen-
nom en del av de storste pla-
nene som finnes for omradet,
med blant annet Valsoyfjord-
prosjektet, Aursundprosjektet
og Todalsfjordprosjektet. I tll-
legg til Valso^jordprosjektet,
som er Inne pa innev$rende
vegplan, ansa Myhre sjansene
for gode til at ogsa Aursund
prosjektet kommer med I neste
planperlode.

Anieggssjef Kjell Loen gikk
gjennom anleggsvirksom-
heten i omradet, som er Inne I
en relatlvt beskjeden perlode

na. Vedllkeholdssjef Oddmund
Gusslas tok for seg aktlvltetene
som ventet Innenfor riks- og fyl-
kesvegnettet, og etterpa gikk
han Inn pa traflkkrettet vedlike-
hold. Vegmester John Magne
Baeverfjord gikk gjennom den
lokale prioriterlngen for vedll-
keholdsarbeidet i ar.

Avdellngsingenior Bjorn Ander
sen snakket om arbeidsvars-

ling og la stor vekt pa at
arbeldsvarsling I hoy grad ogsi
er et vernetiltak.

Hovedtlllitsmann Oddvin Hau-

keberg pekte pa reduksjonen I
ansatte I utedriften, som na er
nede I 399 og stilte sporsmalet
om hvor det vil slutte. - Vi er

styrt av el forvaltning som er sa
tungrodd at den hemmer oss,
sa Haukeberg blant annet.

Fra venstre: Helge Settemsdal, Ole Reiten, John M. Baeverfjord
(vegmester) og John Lillegard. (Foto: Viktor Storsveen)

Her ser vi en del av de frammotte fra Surnadai-omradet, som var samlet pi Surnadal Hotel!. (Foto: Viktor Storsveen)
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Arbeidsmilj0utvalet sia sist
I mote 3/89 den 5. desember 1989 vart 67 fraversdagar. Fram til dette motet var
mellom andre desse sakene handsama. det 1 1989 meldt cm 22 skader med 269

Skademeldingar. Det hadde vore 5 skader fraversdagar, talet pS fraversdagar tyder
med 111 fraversdagar. El skade aleine ga pa at skadene var ganske store.

Om opplasringsplan for

1990. AMU ville gjerne
halde fram og fullfore kurset
"Forebygging av yrkesbe-
tingede belastningslidel-
ser» ogsa i sondre delar av
fylket. Det vart og vedteke a
fa til 40 timars grunnkurs
for verneombod og
arbeidsleiarar.

Rapportar fra bedriftshelse-

tenestane med framlegg
om tiltak pa maskinar, pg
om endringar/betringar pa
biltilsynet sin stasjon i
0rsta.

Tilbod fra SINTER, Trond-
heim om ei undersoking av
arbeidsmiljoet hos vegar-
beidarane. AMU fann at til-

bodet vart for dyrt og
omfatta ei for lita gruppe
arbeidstakarar og vedtok a
avsia tilbodet.

Ansvarstilhove etter

Arbeidsmiljolova og dele-

gering av ansvar vart drofta.

AMU meinte at dei ulike

arbeidstakarorganisasjo-
nane matte fa hove til a

uttale seg for avgjerd vart
teke.

Helserisiko ved asfaltar-

beid. Det lag fore ein rap
port om dette og AMU ved
tok at hovudverneombod

og verneleiar undersokjar
hos eigne arbeidstakarar
om dei har fatt helseplager
som dei meiner kan ha sam-

anheng med asfaltarbeid.

Statisk elektrisitet i arbeids-

klee vart og drofta. Faren
med statisk elektrisitet har

vore drofta fleire gongertid-
legare ogsa. Problemet har
no vore lagt fram for Dyno
Consults A/S som etter

undersokingar og prover

dreg folgjande konklusjon:
"Sannsynligheten for at en
gnist forarsaket av statisk
elektrisitet skulle antenne

sprengstoffer minimal. Hel
ler ikke med elektriske ten-

nere kjenner man til at det
skal ha skjedd uhell som
folge av statisk elektrisitet i
arbeidstoy».

Ut fra dette kan vi vel sla

fast at det ikkje er fare for-
bunde med a bruke vegve-
senets arbeidsklede om ein

arbeider med sprengings-
arbeid. Derimot er det fare

for at gnistar fra slike
arbeidsklede kan antenne

eksplosjonsfarlege v^sker
og gassar. AMU vedtok a
be vegsjefen om a ga ut
med instruksar/retningsli-
ner om sikring mot uhell ved
arbeid med slike veesker/

gassar.

Protokollar fra andre fylker

syner at dei strir med pro
blem som i hovudsak er

ganske like vare eigne.

Den 14. mars 1990 heldt

AMU sitt forste mote for

aret. Fra arsskiftet var det

nyval pa medlemer til AMU.
Fra Norsk Arbeidsmann-

sforbund er no desse med

lemer: Oddvin Haukeberg
(hovedverneombod), Per
Torbjorn Kalvoy og Martin
Rimstad. Varamedlemer er

i  rekkjefolgje Arnfinn Elias-
sen, Tore Andersen og Paul
Hjellnes. Fra leiinga var det
gjenoppnemning av same
medlemene; Paul Bolset,

Elsa Ulvenes og Kolbjorn
Engen, med varamedlemer
Kjell Loen, Arnfinn Gautun
og Sverre Digernes. Til leiar
i utvalet vart valgt Paul Bol
set, nestleiar Oddvin Hau
keberg.

Attforingsutval (AFU) og

AKAN-utval. Til AFU vart

det gjenoppnemning av
Paul Bolset. Bedriftslege og
hovudtillitsmann er taste

medlemer. Til AKAN, her er

bedriftslege fast medlem,

Egil Bakke tar her fere seg saker fri motet i arbeidsmiljoutvalet.

Knut Nauste og Egil Bakke
vart gjenoppnemnt, likeeins
hovudkontaktane Asbjorg
Lid og Magne Veiset.

Arsmeldingane vart hand
sama og godkjend.

Skademeldingar. Sia sist

var det meldt om 6 skader,

ei skade utan fraver og to
enno ikkje avslutta. Dei tre
andre ga 31 fraversdagar
tilsaman. To skader gjeld
skogsarbeid (motorsag var
ikkje arsak til nokon av dei)
og to gjeld ein vegvesenbil
som vart pakjoyrd bakanf-
ra.

Rapport fra BHT lag fore og
vart teken til etterretning.

Hyringsutkast til foresean
om internkontroll lag fore,
men grunna sers kort svarf-

rist, fekk ikkje utvalet hove
til a uttale seg.

I sak 10/90, krav om verne/
arbeidsklede for arbeids-
leiinga, fann ikkje AMU
grunn til a tilrS kravet.

Motedatoar for resten av
1990. AMU vedtok folg
jande motedatoar for resten

av aret: 15. mai, den 29.
august og siste mote den

28. november.

Egil Bakke
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Kampanje:

Vegarbeidere og sikkerhet
Statens vegvesen og samarbeidspartnere vil i mai og juni
fokusere pa sikkerhetsproblemer knyttet til uiike typer
vegarbeid.

Et av kampansjens virkemidler er en ny TV-spot, som ska!
sendes pa NRK og TV 3 flere ganger I det aktuelle tidsrom-
met. TV-spot'en betales av Vegdirektoratet, Asfaltentre-
prenorenes forening og Oslo velvesen.

1 tillegg vil T-skjorter med kampanjelogo bll distribuert til
darbeldslagene ute. Bade TV-spot og T-skjorter bserer
logoteksten «l VEGEN FOR DEG» (logo se illustrasjon til
hoyre).

En pressekonferanse vil bli avviklet for Oslo-pressen I
forbindelse med «kick-off» for kampanjen.

Vegmerkings-
sesongen er i
gang-ta hensyn!
Vegmerking er svaert viktig for trafikktrygglei-
ken. Statens vegvesen foretar kvart ar merking
av alle riks- og fylkesvegar med fast dekke.

Dersom vegbreldda er over
5,80 m, skal det vere gul
midtlinje og hell, kvit kant-
linje. Dersom vegbreldda er
smalare, skal kantane vere
stipla.

Sa a seie all stripemaling
foregar maskinelt, i 30-40
km/t fart, seier avdelings-
ingenior Odd Arne Rod ved
vegkontoret. For a unnga
malingssol pa bilane, blir
det lagt ut kjegler av skum^.
Dette skjer automatisk fra
merkebilen.

Samstundes vernar skumk-
jeglane malinga til den er
torr (20-30 minuttar).

For enkelte kan det virke
som om det har gatt sport i
a kjore over skumkjeglene,
dessverre med eit uheldig
resultat for bileigaren.

Maling som blir sitjande fast
pa bilen, er svaert vanskeleg

a fjerne utan skade pa bil-
lakken.

Ein bor i slike tilfelle kon-

takte bilverkstad.

Utgiftene til fjerning av
maling blirtrafikantensans-
var, seier Rod.

Statens vegvesen oppmo-
dar alle bilistar om a vise

omsyn og folgje skilta
bakpa merkebilen. Sjaforen
ser deg i videokamera og
spell, og vil kjore til side for
a sleppe bilar forbi nar det
trengst. Ved merking av
midtlinje, skal forbikjoring
av vegmerkebil forega pa
hogre side, som skilta.

I More og Romsdal er to
merkebilar med folgjebilar
ute pa vegane heile som-
marsesongen. 6-7 mann er
engasjert i dette viktige
arbeidet, opplyser vegkon
toret.

I VEGEN

DEG!
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Bjarne Rekdal skriv her om planane
omkring hovudveg over Tomreskaret
Amtmann Thesen skreiv den 19.

februar 1847 til veginspektoren 1
Nordre Sunnmore om a granske
ny vegline for hovudvegen over
0rskogfjellet. Amtmannen oppiy-
ste i skrivet at dei nye snaplogane
som var skaffa ikkje tiadde verka
som ein venta, silk at postskyssen
oftare matte vende attende til

Fremstedai elier 0rskogbygda
fordi om lag 5/8 mil avst pS fjellet
var heilt umogleg a passere under
og straks etter snofok. Dette
hadde styrka amtmannen sitt syn
pa at hovudveglina som gjekk over
0rskogfjellet ikkje lenger var den
rette fordi veglina ikkje lenger
stetta del krava som tilhova i dis-

triktet tilsa.

Amtmannen hadde tidlegare teke
opp dette sporsmalet til gransking,
men mennene fra Vestnes tinglag,
som vart nytta til granskinga, frl-
radde endring. Men sparsmalet
den gongen var berre om a leggje
vegen i noko vestlegare retning fra
Fremstedai langs Skorgedalselva
og vestre side eller nordvestre
breidde av Svartevatnet salels at

ein fra den sydvestlege sida av
Svartevatnet svinga attende til
hovudvegen over den lagaste
delen av fjellstrekninga ved Nysse-
ter.

Amtmannen opplyste elles at det
bade for og seinare hadde vore
sporsmal om andre og ymse ret-
ningar for hovudvegen.

Amtmannen bad veginspektoren
om a granske desse ymse vegliner
og leggje ved meldinga eit kroki
som ogsa viste retning pa vassdra-
ga.

Den 23. juli 1847 sende amtmann
Thesen skriv til veginspektoren i
Romsdai - premierloytnant Syn-
nestvedt - om snarast mogleg S
reise til prestegjelda i 0rskog og
Borgund for saman med vegins-
pektaren i Nordre Sunnmare - pre-
mierlaytnant Kluver - a granske om
det var faremalstenleg a byggje ein
ny hovudveg fra botnen av Tomre-
fjorden over fjellet til Dragsund.
Amtmannen seier i skrivet at der-
som amtskontoret sitt vegkart er
like palitande for dette omrSde
som det har vist seg a vere i alle
ytre trakter av amtsdistrlktet, ville
ein veg frS Tomrefjorden til Drag
sund berre verta 1 1/8 mil lang og
helle lengda frS Vestnes til Alesund
berre 5 1 /2 mil i staden for at vegen
over 0rskogfjellet var 5 3/4 mil.
Dertil kom at amtmannen hadde
fStt forsikring om at fjellstrekninga
mellom Tomren og Skodje var
mykje ligare enn over Orskogfjel-
let og ikkje ville medfore nokon
vanske med omsyn til snabroyting.

Amtmannen bad om at alt som var

av Interesse for saka vart granska
og at det vart gjeve fullstendig mel
ding. Vart det funne fram til ei ten-
leg vegline mellom Tomrefjorden

og Dragsund matte denne oppma-
last og kostnaden kalkulerast. Med
meldinga mStte folgje eit kroki over
helle trakta fri Vestnes til Drag
sund og 0rskog.

Veginspektorane Synnestvedt og
Kluver gjorde gransklngsarbeidet
- ved fjellvandring, mSling, kost-
nadsoverslag, melding og kroki - i
September 1847.

Etter den fullforte mSling var
veglina fra Tomren til Dragsund bru
26 000 ainer. Av dette var 7 500

ainer I Vestnes tinglag, 14 600
aIner i 0rskog tinglag og 3 900
ainer i Borgund tinglag.

Kostnadsoverslaget lydde pk til
saman 3 900 spd.

I Romsdals amts vegkasserekne-
skap for 1847 er utglftsfort 2 spd.
48 sk. til mennene som var med

ved oppmaling av veglina mellom
Tomren og Dragsund, og 11 spd.
til veglnspektoren I Romsdai for
kart og teikning i hove terrengg-
ransking mellom Dragsund og
Tomrefjorden.

Saka om planlegging av hovudveg
over Tomreskaret er Ikkje nemnt i
amtstingsforhandlingane for ara
etter 1847. Amtmannen har truleg
sendt saka til Indredepartementet
som vart skipa 1. januar 1846, og
som hadde teke over Vegvesensa-
kene.

Etter skriv 14. august 1891 fra veg-
direktoren til Ingenior i Statens
vegvesen. Nils Hovdenak, hadde
Hovdenak undersokt i detaljplan
strekninga fra Rodset til Vestnes
over Skodje og Tomrefjord. Inge
nior Hovdenak skreiv om dette til
vegdirektoren av 28. mars 1892.
Ingenior Hovdenak, som pk den
tid budde i Alesund, seier i sitt skriv
til vegdirektoren at han tenkte pi
at han hausten 1892 kunne fa
undersokt som alternativ vegline
etter retning pa den gamie vegen
over 0rskogfjellet. Han meinte at
ogsa denne lina burde underso-
kjast i detaljplan di dette gav det ̂
beste samanllknlngsgrunnlag ved '
avgjerd om linevalet, som han var
viss pa ville medfore strid. Han
seier elles at han kan tenkje seg at
det i si tid ville verte opparbeidd
veg bide over Tomreskaret og
0rskogfjellet, og di ville ikkje det
arbeid ein la I undersokinga vere
bortkasta.

I  hove skriv fri vegdirektoren av
10. april 1893 sende ingenior Hov
denak i skriv 19. april 1893 ei fore-
bels frisegn om den utforte grans
kinga av vegsambandet Alesund-
Vestnes. Di kontorarbeidet for

granskinga enno ikkje pi langt naer
var ferdig, ville ei fullstendig
utgreiing med profilarom del gran
ska veglinene - Tomrefjordlina og
0rskoglina - kome seinare.

nemnt at lengda mellom Rodset
og Vestnes vart 46 510 m over
Skodje og Tomrefjord, og etter lina
Dragsund og 0rskog 53 310 m.
Stigningstilhova var nokonlunde
like gode pi bie liner. Tomrefjord
lina ville fi betre transportevne pi
grunn av den store lengdevinsten
(6 800 m). I det hovet var ogsi
nemnt at Tomrefjordlina ikkje gjekk
opp til si stor hogde pi fjellover-
gangen som Orskogllna. Hogde-
skildnaden pi 35 m hadde og
mykje i sele for snotllhova. Pi
Tomrefjordlina var den storste
hogde berre pi eit smalt skar,
medan 0rskoglina lig pi ei storre
hogde i 310-330 m lengde i vaer-
hardt og trebart strok.

I skriv til vegdirektoren av 19. mars
1897 gjev amtsingenior Hovdenak
fullstendig utgreiing om grans-
kingane for Tomrefjordlina og 0rs-
koglina:

«l Henhold til Veidirektorens Skri-

velse at 14de August 1891 har jeg
for laengere Tid siden foretaget
omfattende Undersogelser an-

gaende Sporgsmilet om Veifor-
bindelse mellem Alesund og Vest-
naes og allerede under 19de April
1893 har jeg indsendt en forelobig
Betsenkning, hvor jeg meddelte
endel Resultater af Undersogel-
sene i Marken, der da var udforte,
medens Kontorbehandlingen af
dette omfangsrige og vanskellge
Veisporgsmil endnu ikke pi langt
nasr var afsluttet. Pi Grund af at
min Tid stadig har vaeret optaget
af mere presserende Arbeider, har
jeg senere kun leilighetsvis kunnet
beskjaeftige mig videre med denne
Veisag, og jevniig siden jeg over-
tog Amtsingeniorposten, har jeg
vanskelig kunnet afse den Tid som
behoves til at udrede en si
omfangsrig Sag. Idet jeg nu ende-
lig har afsluttet Kontorbearbeidel-
sen, tillader jeg mig herved at over-
sende Dokumenterne.

Idet jeg henvisertil Oversigtstabel-
lene skai jeg opstille folgende sam-
mentraengte Overslgt over
Lsengde og Omkostninger for de
to Hovedlinier mellom Rodset og
Vestnaes.

Herred Tomrefjordllnien
Laengde Omkostn.

Orskauglinien
Laengde Omkostn.

Inden Borgund
Inden Skodje
Inden Orskaug
Inden Vestnaes

2 720 m 16500,-

24983 m 259100,-

19360 m 125400,-

2 720 m 16500,-
17410m 154200,-
16980 m 107 900,"

16860 m 123 400,-

Tilsammen 47 063 m 401 000,- 53970 m 402 000,-

Herved er at maerke, at begge
LInier er forudsat opbygget som
Chausse og at alle Broer bliver af
Jern eller Sten. Medens altsi

Omkostningerne vllde bllve
omtrent lige store, vllde Afstanden
mellem Rodset Alesund og Vest
naes bllve nffisten 7 km kortere

efter Tomrefjordllnien end efter
0rskauglinien. Det vil dog efter
denne Overslgt vaere klart at Tom
refjordllnien mitte vaere at forer
traakke forsividt Trafikken fra Ale
sund og Borgund til Vestnaes var
den helt overveiende. Med hensyn
til Omkostningerne mi det dog til
Fordel for Orskauglinien anfores,
at det pi denne er lange Straek-
ninger ganske god gammel Vei,
som Indtil Videre kunde bibehol-

des, medens der pi Tomrefjordll
nien er forholdsvis lidet af sidanne
fiadere Straekninger. Nir disse
Straekninger fraregnes fir man de
forelobigt nodvendige.

Aniaegsudgifter pi Tomrefjordll
nien til kr.351.600 og pi Orskaugli-
nlen til kr.280.000.

Imldlertid er der ved Siden af Gjen-
nemgangstrafikken fra Alesund og
Borgund andre og ligesi vigtige
Faktorer, som mi haves for 0le
ved dette Veisystems Behandling
og som gjor hele Sagen noksi
vanskelig og indviklet.

I  frisegna av 19. april 1893 er Som bekjent har der i Skodje vaeret

ofret anseelige Summer pi at
istandbringe et Bygdeveisnet som
nu har en meget betydelig
Udstrffikning, skjont Traceen ikke
altid er som den burde vsre, og
det er da ogsi naturligt, at dette
Herred har taget Initiativ til at fi
den ilesundske Hovedvei aniagt
siledes at den pi hensigtsmaessig
Mide letter Distrlktets Adkomst til
Byen, hvorved forst dets betyde-
llge bygdeveisnet vll komme til fuld
nytte. Det er saledes pa foranled-
nlng af Skodje Herredsstyrelse at
LInien over Strommen er bleven
undersogt, ligesom det for en
vaesentllg Del er af Hensyn tlld ette
udvikllngsdygtlge Herred at
Liniens Forsaettelse over Tomre
skaret er undersogt. Af oven-
stiende Overslgt vil det sees at
hvilken Linle man end vaelger, si
vil den storste Del af Laengden og
uden Sammenligning den storste
Del af Omkostningerne komme
inden Skodje Herreds Grsndser,
derfor er det en Selvfolge, at der si
meget som muligt mi haves for
0le at ramme dette Distrikts Tarv
ved Fastsaetteisen af Linievalget.

Linien over Strommen til SKodje
loser pi en saerdeles tllfredsstil-
lende Mide den Opgave at saette
Skjodjes Bygdeveisnet i Forbin-
delse med Hovedveien til Alesund.
Fra Strommen, Stettebygden og

Forts, s. 27
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Forts, fra s. 26

Vatne til Afstanden til Byen blive
henved 11 km kortere end after

Llnien over Dragsund.d er
vaesenglig glir I den gamie Veis
Strog. Liniens Forts®ttelse over til
Tomrefjorden danner en naturlig
og bekvem Forblndelse med Vest-
nffis for hele Skodje og for Bor-
gund og Alesund. Gjaelder det For-
bindelsen med Tomrefjorden eller
Molde, stiller forfioldet sig selvfol-
gelig enda fordelagtigere forTom-
refjordlinien.

Med dette for 0le synes det klart,
at en Vei over Tomreskaret vilde
Sbne en naturlig og vigtig Forbin-
delse mellem Vestnaes Herred og
de tilstodende Sondmorsbygder.
Linien mellem Fylling og Tomren
gSr gjennem et gunstigt Terrain,
som for en stor Del utvivlsomt er
godt Dyrkningsland og forovrigt er
der ikke ubetydelige Streekninger
af Birkeskog samt uhyre Vidder af
gode Havnegange, hvorfor der
ogsS i Sommertiden er adskillig
Rorelse oppe pS disse Vidder,
alene pS de Ssetre, som stoder
umiddelbart til denne Linie, er der
i Sommertiden, ifolge indhentede
Opgaver 725 Kjar - uden at med-
regne Svarteloksseter og Liasaeter
pS tilsammen 130 Kjor. At det for
de GSrde som er direkte interes-
sert i denne Saeterdrift samt i
Fremdrift af Skovprodukter, vilde
vaere s^rdeles stor Vinding at fS
en Vei gjennom Stroget er indly-
sende. Det blev med Styrke frem-
holdt af de Interesserte s&vel inden
Skodje som inden Tomrefjorden,
som desuden ad denne Route
vilde fa den mest direkte Vei til
Alesund.

Linien over Tomreskaret ma med
Hensyn til Fremkommeligfied pi
Vintertiden sikkert stille sig adskil
lig gunstigere end den over
Grskaugfjeldet, idet den ligger
betydelig lavere.

Idet jeg ovenfor fiar fremfioldt
endel Momenter som taler for at
laegge Hovedveien overStrommen
og Tomreskaret ma jeg imidlertid
udtale, at Gjennemforelsen af en
sidan Plan dog er forbundet med
betydelige Vanskeligheder, og at
der er vaegtige Hensyn som taler
for den anden Hovedretnlng om
Soholt og Grskaugfjeld. For det
forste vil, som nasvnt, de forelobigt
nodvendige Udgifter for at fa en
nogenlunde tilfredsstillende Vei
blive adskilligt mindre. Dernaest er
Soholt et sa Vigtigt Fffirdselscent-
rum mellem Alesund og Vestnas.
Mellem Alesund og Soholt savel-
som mellem Soholt og Vestnas er
der - uagtet Veien er bakket - en
Kjoretrafikk af sapas Betydning at
der neppe kan taenkes pi at ned-
laegge den gamIe Hovedveisfor-
bindelse efter dette Strog. Det er
derfor sandsynligt, at Aniaegget af
Hovedvei fra Skodje over Tomre
skaret til Vestnaes vilde vaere ens-
betydende med, at man fik 2
Hovedveisforbindelser over Fjel-
det til Vestnaes, og det vil sluge si
store Aniaegsudgifter, at Beretti-
gelsen deraf er meget tvivlsom.
Nir jeg betvivler Muligheden af at

nedlaegge den gamIe Hovedvei
over 0rskaugfjeldet si ledes jeg
ogsi af den Tanke at det ikke er si
ubetinget afgjort at det nuvaerende
Endepunkt pi Veien ved Vestnaes
Gaard er det eneste rimeiige Sam-
menligningspunkt. Jeg tror sna-
rere at det kan blive Sporgsmil om
at ophoie Veien rundt Tresfjorden

byggedes en Arm fra Soholt om
Braute til Haugsaeter, hvilken Linie
er undersogt. til Vestnaes Gaard
vilde afstanden fra Soholt kun blive

ca. 2,3 km Laengere om Tomreska
ret end over 0rskaugfjeldet - altsi
lidet i Sammenligning med Tomre-
fjordliniens Laengdegevinst for den
ovrige Trafik. Denne arm koster

Fylkets forste vegsjef var Nils Hovdenak, som ogsi hadde
mykje a gjera med vegen over Tomreskaret.

til Hovedvei, siledes at den Ale-
sundske Hovedvei virkelig kom-
mer i Forbindelse med Hovedveien

pa Vigstranden hvorfra en Fort-
saettelse videre indover til Indfjor-
den og Romsdalen ikke er nogen
Umulighed. Idet jeg anser det
vanskeligt gjennemforbart at fi
istand 2 Hovedveisanlaeg over
Fjeldet i ikke storre afstand fra
hinanden, og heller ikke anser det
ganske praktisk at nedlaegge
Veien over 0rskaugfjeldet som
hovedvei, mi jeg gi ud fra, at For-
bindelsen mellem Skodje og Tom
refjorden heist bor betragtes som
Bygdevei. Denne Forbindelse vil
utvivlsomt for eller senere komme

istand, og jeg anser den for at
ramme si store Interesser, at den
ihvertfald bor stottes ved Statsbi-

drag. Nir den imidlertid ikke
skulde betragtes som en Hovedvei
med stor Gjennemgangsfaerdsei,
si kunde Retningen modifiseres
noget ved Tomren, siledes at den
hurtigere kommer i Forbindelse
med det existerende Bygdeveinet
sammesteds, og Udstyr og
Anifflgsudgifter kunde i dette Til-
faelde vaesentlig reduceres.

Under Forudsstning af at Tomre-
fjordlinien bygges som Hovedvei
kunde vistnok Soholt ogsi fi en
brugbar Forbindelse med Vestn^s
over Tomreskaret, nir der nemlig

imidlertid kr.62.500, og den har
mindre god Stigningsforhold. Som
Forbindelsesled for Trafik mellem

Soholt og Alesund var den ganske
utjenlig idet Afstanden vilde blive
6,5 km storre end over Dragsund
og med meget uheldigere Stig
ningsforhold.

Den vigtigste Indvending imod
Tomrefjordlinien er Ulempen ved
det betydelige Broanteg over
Strommen. Det vil kraeve nogen
Vedligeholdelse, det er en Ting;
men av vassentligere Betydning er
det efter mit Skjon, at det store
Bassin Skodjeviken, vil blive
staengt for storre Fartoier med
Mast. Broens Hoide over Vandet

er vistnok si betydelig (4 m over
aim. Hoivand) at der kunne pas-
sere Dampbide, som var indrettet
derpi, men Seilfartoyer vilde blive
afstaengt. At afhjaeipe dette ved
Anvendelse af bevasgeiig Bro viide
blive forholdsvis meget bekoste-
ligt, og det vilde vei sjelden blive
Sporgsmil om at ibne den.»

Etter vedtak av amtstinget i 1896
sende amtsingenioren i skriv til
amtet 19. mars 1898 framlegg til
endring av klassifikasjon av del
offentlege vegane i amtet. I lista for
framtidige hovudveganlegg var
vegen Rodset-Grskog- Vestnes
med, men amtsingenioren uttala i
skrivet at linevalet for hovudvegen

Alesund-Vestnes utan skade
kunne utsti. Amtmannen tilridde
for amtstinget i 1898 at forehaving
av saka vart utsett til neste irs
amtsting. Det same tilridde veg-
komiteen, og dette vart vedteke av
amtstinget. I 1899 kom saka pi
nytt fore i amtstinget. Omiegging
av vegen Rodset-0rskog-Vestnes
var ogsi di med pi planen for
framtidig hovudvegbygging som
vart vedteken av amtstinget. Har
med var det fastlagt at hovudveg-
sambandet fri Alesund til Vestnes
skulle gi om 0rskog. Tomrefjord-
lina var dermed falle ut av planen
som hovudveg.

Forste loyving til parsellen Lande-
Nysaeter av hovudveganlegget fri
Alesund om 0rskog til Vestnes,
vart gjeve pi statsvegbudsjettet
for 1906-1907. Denne parsellen
vart ferdig og avievert til vedlike-
hald av distriktet i 1910. Parsellen
Nysaeter-Tresfjord grense vart fer
dig og avievert i 1931.

I amtsingenioren sitt skriv av 19.
mars 1897, som er attgjeve fram-
anfor, er nemnt at Tomrefjordlina
heist burde verte bygdeveg om det
vart vedteke at framtidig hovudve-
gline skulle vere over 0rskogfjellet.
Vegdirektoren uttala seg i skriv 20.
desember 1898 til amtsingenioren
for i halde pi hovudvegsamband
om 0rskog til Vestnes, og at det
vart sokt i fi istand eit vegsam-
band over Tomreskaret som byg
deveg med halvdelen av kostna-
den som statstilskot.

Nir det ikkje kom til vedtak om
bygging av bygdeveg over Tomre
skaret, var det truleg fordi interes-
sene for samband mellom Skodje
(Vatne) og Vestnes var delt, som
nemnt av amtsingenioren, fordi det
vart arbeidd energisk for veg over
Nakkedalen til Fiksdal.

(Bjarne Rekdal)
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Datatryggleik - ansvaret
til medarbeidarane
Ein stadig storre del av verksemda sine data vert samla Inn og behandia
med hjelp av EDB. Ein konsekvens av dette er at vi bllr meir sarbare. Eit

uhell forer i beste fall til ein driftsstans og noko ekstraarbeid. I verste fall
mistar vi grunnlaget for a fatte vedtak fordi data er borte.

Dessutan heyrer vi fra tid til
anna om at data og datali-
ster kjem pa avvegar fordi
maskinene ikkje er godt nok
sikra, eller rutinene ikkje er
gode nok.

Statens vegvesen vil no
prioritere datatrygging.
Malet med arbeidet er at

- Vi skal fa tak i data nar vi

treng dei.
- Data er korrekte.

- Data kan rekonstruerast

om dei biir oydelagde.

Ei side det vil bli iagt vekt
pa, er fysisk sikring av ma-

skiner og utstyr, reserveko-
piar m.v. Ei anna side er
betre sikring av brukarom-
rada pa maskinene slik at
berre dei som treng oppiys-
ningar har tilgang («need-
to-know-prinsippet»).

Vi startar imidlertid «data-

sikringskampan]en» var
med a presisere den eins-
kilde EDB-brukar sitt per-
sonlege ansvar for etaten
sin datatryggleik. Dette gjer
vi ut fra erkjenninga om at
personalet bade er den vik-
tigaste ressursen og den
svakaste lekken i data-

«Dei aller

fleste av oss

har adgang
til fortrulege
opplysningar».

Arbeldstlda 1^
sommarhalvaret
Det er vedteke at arbeidstida i vegarbeidsdrifta

fra 17. april til 30. September i ar skal vere fra
07.00-15.00. Matpausa skal vere fra 11.00-11.30.

tryggingsarbeidet. Ein
«open» organisasjon og
stadig storre datamengder
forer til at dei aller fleste av

oss har tilgang til fortrulege
opplysningar. Forvaltnings-
lova (spesielt § 13 som folg-
jer vedlagt) presiserer teie-
plikta som alle tilsette har
enten det er tale om perso-
nopplysningar eller opplys
ningar om drifts- eller for-
retningsforhold. Kvar ein-
skild av oss har derfor eit

klart ansvar for at slike opp
lysningar ikkje vert omtala
nar uvedkomande ertil sta-

des eller kjem uvedko
mande i hende. Ei ulast

skuff kan og fore til brot pa
teieplikta, og kan derfor fore
til straffeansvar, jfr. straffe-
lova § 131.

Auka datatryggleik betyr at
vi ma akseptere dei ord-
ningane som biir vedtekne,
sjolv om dette forer til noko
redusert service, meirtung-

Arbeidstida i sommar er ei
proveordning. Nar vi far
oppsummert erfaringane
fra sommarsesongen, vil
det bli take stilling til om vi
skal starte ein halv time tid-
legare om sommaren i dei
neste ara.

Dersom arbeidsstart kl.
07.00 forer til problem,
f.eks. at fleire tilsette ikkje
nar fram til arbeidsstaden i
tide, skal arbeidstida i som
mar vere fra 07.30-15.30 for
alle pa same aniegg eller i
same vedlikehaldsomrade.
Avgjerd om arbeidsstart

vinte rutiner eller storre krav
til adgangskontroll. God
datatryggleik betyr imidler
tid 6g betre data og er der-
med ein del av kvalitetssik-
ringsarbeidet.

Administrasjonssjefen har
ansvaret for at det datatryg-
gingsprogrammet som
Vegdirektoratet har vedte
ke, biir folgd opp lokalt.
EDB-koordinatoren, Harald

Oterhals, vil leie den prak-
tiske tilrettelegginga. Vi rek-
nar med positivt samarbeid
om datatryggingsarbeidet,
slik at vi finn balansepunk-
tet mellom smidige loy-
singar og krav om betre
datatrygging.

Knut Nauste

Administrasjonssjef

kl. 07.30 vert teken i samrad

med anleggs-Zvedlike-
haldssjef.

Vi ber oppsynet merke seg
alle typer konsekvensar av
innforing av ny arbeidstid i
sommarhalvaret. Leiinga er
svaert oppteken av at
arbeidstida biir effektivt

utnytta.

Knut Nauste

Administrasjonssjef

vi gKaiule.Ke-K!
50 jA 7?.'
3. kvartal:

Ivar Hoem, 6260 Skodje, 21. juli
Magne Blomsnes, Bjorsetbov. 11, 6400 Molde, 31. juli
Kristian Henden, 6652 Surna, 5. august
Otto Josok, 6260 Skodje, 14. September
Solveig Elk, Lokenv. 21, 6400 Molde, 18. September

4. kvartal;

Jon Berthel Ringstad,6072 Haddal, 3. desember

60 tAT?;
3. kvartal:

Aslaug Hoel, Noisomhedv. 90, 6400 Molde, 6. juli
Lars Ukkelberg, 6445 Malmefjorden, 1. august
Sigmund Kleppe, 6100 Volda. 6. august
Sigurd E. Bjordal, 6150 Orsta, 18. august
Robert Strommen, 6260 Skodje, 23. august
Leidulv Flaskj®r, 6170 Vartdal, 6. September

4. kvartal:

Ingvald Skrede, 6120 Folkestadbygd, 7. oktober
Lars H. Gravem, 6613 Gjora, 10. desember
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Hard stein gir mjukt milje

SUPP"^' \^egfylling av

I

Avdelingsingenier Knut Inge Braute ved Vegkontoret bar gjort samling av stein til sin mjuke hobby. Her kan ban stoit by pa ametyst,
ekiogitt og beryii, bare for a nevne tre av de naer 25 artene som er pa piass. Og Braute tar gjerne i mot steingaver (eiier Ian) til
samiingen som star utstiit pa Vegkontoret. Skapet er iaget av Odd Haivorsen pa modeii-verkstedet. (Foto: Viktor Storsveen).

Stort ansvar
i okonomisaker
Alle er vel no kjende med at det er teke opp
fleire alvorlege saker I samband med korrup-
sjon m.v. mellom anna 1 Oslo kommune. Med
bakgrunn 1 dette bar vegdirektoren I eit brev

bestillings-Ztingingssetel ved
kjop av varer.

La det vere sagt med det
same, vi har ingen grunn til a
tru at det rar liknande tilstan-
dar i Vegvesenet. Vi trur tvert
om at det finst mange grun-
nar som tilseier at vi ikkje
kan utvikie siike forhoid. Vi
har eit godt system for inn-
kjop av varer og tenester, der
anbuds- og konkurranse-
prinsippet er iagt tii grunn. Vi
har sentrale og iokaie inn-
kjopsavtaiar, og vi nyttar

til vegsjefane bede oss om a ga gjennom
rutinene vare for innkjop, inngaing av kont-
rakter, reiser m.v. for a sja til at alt er i orden

og eventuelt vurdere om noko ma justerast.

Aiie system, utan omsyn tii
kor sikre vi prover a gjere dei,
er imidiertid bygd opp patiiiit
tii dei personane som prakti-
serer systemet. Derfor er det
med jamne meiiomrom nod-
vendig a ga gjennom ruti
nene vare og presisere ans-
varet tii den einskiide.

i samband med omorganise-

ringa i vediikehaidet, og den
delegering av ansvar tii ute-
drifta dette forte tii, sendte vi
i haust ut brev om;

- Rett tii a tinge varer og
tenester

- Rett tii a attestere

- Rett tii a godkjenne

Med denne omiegginga tek
vi sikte pa a styrkje kontroiien
iokait, betre oppfoiginga av

inngatte avtaier, ieggje vekt
pa priskontroli og kontroli av
underskrifter pa biiaga. Det
er eit ansvar for aiie som
handsamar okonomisaker a
sja etter at regeiverket biir
foigd. Det er berre ved at vi
aiie iojait folgjer dette, vi kan
vere sikre pa at rutinene
fungerer slik dei skai.

Eivind Voiiset

Vegsjef
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Datamaskinen aviaser K. Bang
etter at hun har fortalt den
Forstekonsulent Katrine Bang valgte a trekke sag

tilbake I pensjonistenes rekker ved arsskiftet. Da

hadde hun nettopp fyit 66 ar. Selv syntes hun det

kunne vaere pa tide a la data-alderen fa overta hele

personalarkivet som hun selv hadde hatt slik

- Heldigvis sa S0kte Karl Aaro-
nes for meg eg bad cm at jeg
ble flyttet over til Vegkontoret.
Og etter om og men skulle det
la seg ordne, men forst matte

- Det var sikkert pa tide a gl seg
uansett, men jeg syntes egentlig
ikke det var noen vlts I at jeg
satte meg inn i EDB-systemene
na som jeg likevel hadde sa kort
tid igjen til jeg skulle slutte.
Kanskje ble dataalderen likevel
med pa a fremskynde pensjo-
nisttilvaerelsen.

- Stemmer det at ikke sa veldig
mange andre ville kunne finne
tram til pensjonspoeng pa for
eksempel de av arbeiderne som
er "lagret" i kjelleren?

- Det er nok riktig. Vi har et
omfattende personalarkiv. Bade
for de som arbeider i Vegvese-
net i dag og ogsa for alle som
tidligere har vaert ansatt i etaten
og det finnes nok deler av dette
arkivet hvor andre ville ha pro-
blemer med a finne fram. Det

tror jeg sikkert, sier Katrine
Bang.

Na ska! store deler av dette arki

vet overfores til data, slik at de
«moderne kvinner og menn» kan
finne fram i det som Katrine
Bang tidligere hadde i hodet.

Som 20-aring begynte hun i
Vegvesent forste gang. Faren
kontaktet en kjenning av seg,
Karl Aarones, som var kontor-
fullmektig pa Vegkontoret i fyl-
ket. Og det ordnet seg slik at
Katrine Bang skulle fa begynne.
Men det var ikke riktig sa enkelt
pa den tiden. Etter engeisk
artium hadde hun tatt handels-
skoien. Et utvaig satt under
okkupasjonen og bestemte hva
de forskjeilige skulle foreta seg
etter endt skolegang. Katrine
Bang ble beordret som vaske-
hjelp pa sykehuset, Der trengte
man tilsynelatende ei driftig
jente som hadde artium og han-
delsskole til a ta seg av den job-
ben.

Katrine Bang (bak) i ferd med i
gi Ase Aare innfohng i etatens
arbeid. Sistnevnte begynte i eta
ten i november 1948 da bildet er
tatt.

manuell kontroll med i en Srrekke. Men for Katrine

Bang blir pensjonist pS heltid, moter hun pS jobben
ved Vegkontoret to ganger i uka for ci fortelle
datamaskinen alt hun vet. Forst da kan dataskjer-
men gi oss det Katrine Bang har visst hele tiden!

noen satt pS den. Etter ei tid ble
det slutt pS taburetter p| fire
bein. Vi fikk et verneombud som
hadde laert at stoler med fire
bein var farlige. Han relste rundt
omkring i fylket og fortalte dette,
samtidig som han befalte at alle
deretter mStte gS over til stoler
med fern bein.

jeg akseptere ei uke i koppeva-
sken ved Hotell Nobel!

- Til slutt havnet jeg da pli Veg
kontoret som p& den tiden I& i
SuperbgSrdens 2. etasje. Min
forste arbeidsdag var 1. juli 1944
og den forste mSnedslonnen

Katrine Bang kjenner aik
ansatte i etaten gjennom sit
arbeid pa personalavdelingen.

min var 84 kroner og 60 ore.
Selv om det var andre tider den

gang og kanskje heller ikke sk
mye a tk kjopt, var ikke beta-
lingen rare greiene. Jeg skulle
tross alt betale for meg hjemme
ogsa.

Era den forste tiden pk Vegkon
toret, minnes Katrine Bang: - Vi
satt den forste tiden pk taburet
ter. Nar vi trengte k regulere
hoyden, la vi som regel tidligere
journaler under stolbenene for k
oppna riktig hoyde. NSr noen
trengte journalen fra et bestemt
arstall og ikke kunne finne den,
gikk de rundt og lurte pk om

- Suppa vi fikk i den forste tiden
i  SuperbgSrden husker jeg
ogs&, fortsetter hun. - Vi fikk
noe som het fiskesuppe. De
som var forst ute fikk noen biter
med fiskepudding i suppa. Det
var ogs§ spinatsuppe. Den var
gronn. Forste gang vi fikk den
servert var rett etter jul og vi
kalte den for juletresuppe, fordi
den hadde samme farge som
juletreet og fordi vi sS for oss at
personalet p§ Stratos Kaffe
hadde benyttet det gamie jule
treet i suppa. Det var for ovrig
Staten som betalte den suppa
vi fikk.
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(66)
alt
Under bombingen av Molde i
aprildagene 1940, opplevde
Katrine Bang og hennes famllie
at det aller meste av det de eide

ble 0delagt. - Far ble utkalt i
krigen, men far ban reiste, sar-
get ban for a fa mor og oss tre
sastrene evakuert til Hjelset.
Under bombingen av Molde, ble
buset vart pa Garvelmarka truf-
fet av ei bombe og belt adelagt.
Den ene veggen bang over
manet til naboen. Ei dame fra
Tresfjord, som leide bos oss
hadde akkurat kommet tilbake
for a bente noen av sine mest
verdifulle eiendeler. Hun badde
en mann med seg og ban
omkom nede i kjelleren i buset
vart, mens bun selv kom seg ut
som ved et under. Selv mistet vi
alt. Noen baker som var samlet

sammen for at vi skulie finne
dem da vi kom tilbake var for-

svunnet, men jeg badde ei
engelsk ordbok, som jeg benyt-
tet pa skolen arene etterpa som
var gjennombullet av en bom-
besplint, minnes Katrine Bang.

Bare i perioden fra 1951 til 1963
var Katrine Bang borte fra eta-
ten. Men sa fort de tre barna var
«flyvedyktige», sa tok bun fatt
pa 27 nye ar. Og fortsatt bar bun
ikke gitt seg belt.

Katrine Bang foran Fylkeshuset
i Molde der Vegdkontoret na har
holdt til 1 en arrekke.

(Fata: Viktor Storsveen)

' ̂ .. '■ T \
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Nye stillinger
I forbindelse med at enkelte gar over i pensjonistenes rekker
og at administrasjonen mater nye tider a ta bensyn til, tinner
vi et par nye stillinger som vi tar med ber. Odd Rad er na
tilsatt som konsulent pa personalseksjonen og overtar plas-
sen etter Katrine Bang.

For a vaere med pa a boide kontroll over data-problematik-
ken, er Harald Oterbals ansatt som EDB-koordinator for
Statens vegvesen i Mare og Romsdal.

Konsulent
Odd Red.

EDB-koordinator
Harald Oterhais.
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30. Lavvann 104. Aristokratiet 12. Bemerket 94. Krydder
32. Tall 105. Hefter 13. Btoppe 95. Naboer

34. Instrument 108. Rerjeanl.st. i M & R 14. Land 96. Blase

37. Risk 110. Bvelt (omv.) 15. Blag 97. Bygge
39. Bjarm 112. Betrakter 20. Rritid 100. Bmerter

40. Ruglen 113. Riskeredskaper 21. Gjenklang 101. Yrke

41. 4230 IIS.Tre 24. Bukse 102. Kjerne

42. Plage 118. Tredobbelt 25. Utsmykking 105. Pale

44. Pa stedet 119. Omgang 26. Oppharer 106. Han

46. Bund 122. Li vets hast 28. Ukjent 107. Like

51. Rederi 125. Hovedstad 31. Insekt 109. Mesterskap
52. Mann og kone 127. Guttenavn 33. Anieggsarbeider 111. Gar

55. Utrop 129. Penger (omv.) 35. Elv 114. Pikenavn

56. Verktay 130. Darlig 36. Bukse 116. Rrukt

57. Blond 134. Avis 37. Dekke 117. Rred

58. Nynorsk pronomen 135. Mynt 38. Ekskursjon 119. Destillert

59. Merkverdighet 136. Be ill. 43. Plate 120. Grann

62. Blanding 138. Plate 44. Eie 121. Aviap

63. 1 hjulet 139. Negl 45. Malm 123. Pygme

64. Gate 140. Presens 47. Pikenavn 124. Kvern

65. Tegneseriefigur 141. Landomrade 48. Inngrodd 126. Rad

66. Drivstotf 142. Kakene 49. Innby 128. Dadgang

67. En Myhre 144. Overtrekkskl®r 50. Rugl 131.Trffir

69. Tid 145. Igjen 53. Hovedstad 132. RIoden

70. Nynorsk art. 148. Bkade 54. Vekselen 133. Avdelingsleder

71. Irritere 149. Be ill. 60. Dyr 137. Bnu

72. Dyr 150, Be ill. 61. Like 143. Holde munn

75. By i Tyskland 63. Rekke 146. Rjernsyn

77. Hule 64. Busk 147. Drikk

79. Pikenavn 68. Assiden 148. Bkipsbet.

80. Opphav 73. Pikenavn
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Losning pa «Vegkryss nr. 1-90»

Det kom inn 32 riktige iQsninger.
Vinnere ble:

1. Ellen Hauge, EInesvagen
2. Bente Negard, Sunndalsora
3. Tordis Henningsen, Alesund

Premiene er tilsendt.

Andre mottatte riktige losninger ble sendt inn av:
Solveig Eik, Eldbjorg Gausdal, Sverre Hjelvik,
Solveig Hustad, Jan Ariid Johansen, Kjell Loan
Marit Moldenaes, Anna Sandblast, Dag Skarstein,
Olaug Sylte, Svein S^terba og Turid Thomasgard
— alle Molde, Johs. Lervik, Eday, Kasper Hauge,
EInesvagen, Malfrid Gravem, Graa, Unni Thager-
sen, Heer, Odd Bakken, Kleive, Olav Lyngnes,
Lauvstad, Per-Egil Gamlemshaug, Myklebost,
Jorunn Lien og Petter Aarset, Skodje, Torbjarn
Furesund, Tingvoll, Martin Havnes, Tomes, Hjardis
Johansen, Trondheim. Harry Moe og Solfrid Vatne,
0rsta, Arne Birkevold og Anne Else Ranneberg
Alesund og Arne Ulvund, Alvundfjord.
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De tre forste uttrukne riktige losninger premieres med 2 Flax-lodd.
Losningen legges i konvolutt merket «Vegkryss nr. 2-90» og sendee
Vegkontoret, Fylkeshuset, 6400 Molde, innen 31. august 1990.

Innsender:

Adresse:

Postnr.; Poststed:
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Fedre dcirlige forbilder?
Er du en god sjafor?

For du svarer pa dette

sporsmalet, vil jeg
gjerne at du svarer pa

noen andre sporsmal

jeg vil stille deg. Men

for jeg gjor det, vil jeg

be deg cm a vaere belt

aerlig. Hvis du ikke er

det, lurer du deg selv.

Av Rolf M. Hagen

Sa til sporsmalene: Gir du
tegn nar du ska! svinge i kryss
eller foreta en sterre sidefor-

flytning? Tenker du pa at du
ma gi tegn sa tidlig at det kan
hjeipe andre til a planlegge
sin kjoring? Gir du tegn nar
du skal ut av en rundkjering?
Plasserer du deg til hoyre I
ditt kjerefelt far krysset nar
du skal svinge til heyre eller
kjere rett fram i krysset? Plas
serer du deg til venstre i ditt
kjerefelt nar du skal svinge til
venstre i krysset? Stanser du
for fotgjengere som du ser vil
krysse gata i et fotgjenger-
felt? Gir du fotgjengere, sykli-
ster og mopedister god
piass? Kjorer du sakte forbi
buss pa bussholdepiass?
Prover du hele tiden a se for-

hold som kan bli en vanskeiig
situasjon for deg, f.eks. barn
ved veien, trafikant pa sidevei
mot din vei, svinger, glatte
partier? Prover du a skjonne
hvordan veien gar forover?
Holder du minst 3 sekunders
avstand til forankjorende?
Stopper du for gult/rodt lys?
Overholder du vikepllkten?
Har du anelse om hvor lang
avstand du trenger for a
stoppe i forskjellige hastighe-
ter? Kjorer du iitt saktere enn
det du kan gjore ut^fra fofiol-
dene? Lar du vaere a si stygge

Tegning: 0ystein Langdalen

ting om andre trafikanter
(som ikke er sa flinke som
deg)? For at du skal kunne
svare ja, er det en forutsetn-
ing at du alltid gjor det du
svarer ja pa. Den ene gangen
du Ikke gjor det, kan vaere
nok. Akkurat den gangen kan
barnet, sykllsten, bilen, det
glatte partiet dukke opp.

Kan du svare ja pa alle disse
sporsmalene, er du muligens
en god sjafor. Jo flere spors
mal du kan besvare med ja,
jo bedre sjafor er du sannsyn-
ligvis. men det kunne ha vaert
stilt mange flere sporsmal.
Nar det gjelder de sporsma
lene du kunne svare ja pa, vil
jeg anbefale deg a fortelle
barna dine hvorfor du gjor det
slik nar du har dem med i

bilen. Pa den maten vll du

kunne lage gode sjaforer av
dem. Barna tar etter det som

foreldrene gjor, og spesieit

tar gutter etter det som

fedrene gjor. Da kan du
kanskje grele a motvirke noe
av den pavirkningen barnafar
gjennom film og video, hvor
ofte det gar pa fart og spen-
ning og mye agressiv kjoring,
kanskje Ikke minst av helten i
stykket. Fra barna er sma skal
du prove a bli deres helt 1
trafikken som viser fornuftig
kjoring. Jo for du begynner
med denne opplaeringen, jo
bedre er det. Begynn gjerne
nar barna er 5-6 ar gamle.

Jeg tror dessverre at det ikke
var sa mange fedre som
kunne svare ja pa sa mange
av disse sporsmalene. Vi
opplever mye agressiv og lite
hensynsfull kjoring av menn i
30- og 40 arsalderen. Har du
som matte svare nei pa en
del av disse sporsmalene
tenkt pS hva du laerer barna
dine? Vil du at barna skal bli

ulykkesutsatt i trafikken eller
onsker du a gi dem storst
mulig sjanse til a overleve?

Du synes kanskje ogsa at
forerkortopplffiringen er dyr i
Norge? har du tenkt pa at de
gale holdnlnger du har laert
dine barn i trafikken, ma tra-
fikklffirerne prove a f§ vekk
igjen og sa laere dem nye,
mer akseptable holdninger?
Det ma ta tid det! Ved a legge
om din egen kjorestil og laere
barna dine gode holdninger
kan du bidra til a gjore dem til
sikrere sjaforer selv og
kanskje ogsa redusere opp-
Iffiringskostnadene for deg.
Begynn na med a stille disse
sporsmalene til barna dine for
a hore hva de synes om kjo-
ringen din. Kanskje kan det
vaere et utgangspunkt for mer
samtale om emnet?!

(Telemarksvingen).

«Gir du tegn til
medtrafikantene»?
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BRUHOPPERE
Storseisundet bru pi den nye Atlanterhavsvegen tjener som
langt mer enn samfunnsnyttig og attraktiv heldegnsforbindelse
mellom Romsdalshalvoya og Averoya. Her er det eventyrlystne
bruhoppere som skaffer seg onskede utfordringer. (Foto: Iver

Gjelstenii).
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Tenk miljo -
 Tomgang adjo! I folge paragraf 16 i Vegtrafikklova er kjoyring pa
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tomgang ulovleg. 

(Scanfoto/H.O. Forsang).


